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1. Sammendrag
1.1 Framtidens barnehage
1.1.1 Regjeringens mål for framtidens 

barnehage

Regjeringen fastholder sitt overordnede mål om
å sikre høy og likeverdig kvalitet i alle barnehager for
å bidra til at alle barn får en god start i livet. Prisen
skal være så lav at alle som ønsker det, skal ha råd til
å ha barn i barnehage. Hensynet til barnets beste skal
tillegges vekt. Regjeringen mener at tidlig innsats og
tilpasning av tilbudet til hvert enkelt barns behov,
skal stå sentralt i barnehagen. Gjennom meldingen
gir regjeringen en tydelig retning for framtidens bar-
nehagepolitikk, både når det gjelder kvalitet og inn-
hold, ansattes kompetanse og styringen av sektoren.
Norge har, med bakgrunn i urfolks rettigheter, en
særlig forpliktelse til å ivareta samiske barns og for-
eldres interesser. Barnehagen er en av samfunnets
viktigste arenaer for å vedlikeholde og utvikle sa-
misk språk, kultur og identitet. Mangfoldsperspekti-
vet, det å inkludere og verdsette kulturelle variasjo-
ner, står sentralt for å videreutvikle barnehagens rolle
som arena for forebygging, inkludering og sosial ut-
jevning.

For å sikre likeverdig og høy kvalitet i alle barne-
hager må barnehagene ha god bemanning. Regjerin-
gen vil innføre et krav om grunnbemanning i barne-
hagen på én voksen per tre småbarnsplasser (1:3) og
én voksen per seks storbarnsplasser (1:6) innen 2020.

Bemanningsnormen skal utformes i dialog med kom-
munesektoren. 

Formålsparagrafen og rammeplanen legger
grunnlaget for den pedagogiske virksomheten. Den
nye formålsparagrafen som trådte i kraft i 2010, gir
barnehagen et samfunnsoppdrag som er tydelig på
hvilke verdier som skal stå sentralt. Det kan være en
utfordring for barnehagene å omsette disse verdiene
til den praktiske barnehagehverdagen. Rammeplanen
for barnehagens innhold og oppgaver skal være en
hjelp i dette arbeidet, og en revidering i samsvar med
formålet vil være nødvendig. 

De store endringene i barnehagesektoren de se-
nere årene tilsier en gjennomgang av styringen av
sektoren. Det tas sikte på å overføre tilsynsansvaret
etter barnehageloven fra kommunene til fylkesman-
nen. Dette kan bidra til å rendyrke og tydeliggjøre
kommunenes ansvar som lokal barnehagemyndighet.
Det skal foretas en helhetlig gjennomgang av barne-
hageloven.

Til sammen vil tiltakene i meldingen bidra til å
gjøre barnehagetilbudet enda bedre for alle barn.

Det tas forbehold om at tiltak først kan gjennom-
føres når det er budsjettmessig dekning for det. Be-
vilgningsforslag vil bli fremmet i de årlige statsbud-
sjettene for Kunnskapsdepartementet. 

1.2 Oversikt over tiltakene i meldingen
Nedenfor følger en oversikt over tiltakene i mel-

dingen i kronologisk rekkefølge. For nærmere omta-
le av vurderingene som ligger til grunn for det enkel-
te tiltak, vises det til det kapitlet der tiltaket er omtalt. 

Kap. 3 Kunnskap om barnehagen

Regjeringen vil
– styrke barnehageforskningen ytterligere
– satse mer på forskning om styring av sektoren
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– få fram flere intervensjonsstudier på barnehage-
området

– styrke formidlingen av forskningsresultater til
barnehagesektoren. 

Kap. 4 Et tilgjengelig barnehagetilbud for alle

Regjeringen vil
– på sikt innføre krav om to barnehageopptak i året
– veilede kommunene i regelverket om foreldrebe-

talingen
– fjerne unntaksbestemmelsene for familiebarne-

hagene i dagens regelverk om å kunne godkjenne
familiebarnehager i ubebodde hjem og enkeltstå-
ende hjem, og om å drive doble grupper ved god-
kjenning av nye familiebarnehager

– fjerne adgangen til dispensasjon fra utdannings-
kravet til pedagogisk leder for veiledere av
familiebarnehagene for både eksisterende
familiebarnehager og for godkjenning av nye
familiebarnehager

– legge til rette for at kommunene skal sørge for pe-
dagogisk veiledning for de familiebarnehagene
som ikke evner å finne egne pedagogiske veilede-
re for både eksisterende og nye familiebarnehager 

– gjennomføre en undersøkelse om åpne barneha-
ger som omfatter omfang, åpningstider, type til-
bud, kompetanse hos personalet og betydningen
for brukerne. 

Kap. 5 Styring av barnehagesektoren

Regjeringen vil
– i 2013 sette i gang en helhetlig gjennomgang av

barnehageloven med forskrifter for å sikre et best
mulig styringsverktøy i framtidens barnehage-
sektor

– vurdere å innføre en bestemmelse i barnehagelo-
ven om at barnets beste skal være et grunnleg-
gende hensyn

– ta sikte på at ansvaret for å føre tilsyn med enkelt-
barnehager etter barnehageloven overføres fra
kommunen til fylkesmannen

– ta sikte på å lovfeste et krav i barnehageloven om
at barnehagemyndigheten skal ha et forsvarlig
system

– ta sikte på å lovfeste et krav i barnehageloven om
at barnehageeier skal ha et forsvarlig system

– følge med på utviklingen knyttet til likeverdig
behandling og på sikt vurdere behovet for endrin-
ger i forskriften. 

Kap. 6 Bemanning og barnegruppen

Regjeringen vil
– innføre et krav om grunnbemanning i barneha-

gen på én voksen per tre småbarnsplasser (1:3)

og én voksen per seks storbarnsplasser (1:6)
innen 2020

– vurdere å innføre en bestemmelse i barnehage-
loven om at barn har rett til å tilhøre en barne-
gruppe

– vurdere å innføre en bestemmelse i barnehage-
loven om at barnegruppens størrelse skal være
forsvarlig. 

Kap. 7 Personalets kompetanse

Regjeringen vil
– arbeide for å oppfylle dagens pedagognorm og

øke andelen ansatte med relevant utdanning.
Spørsmålet om å øke kravet til pedagogisk be-
manning kan vurderes på lengre sikt, når barne-
hagene har fått tilstrekkelig kvalifisert personale
til å oppfylle dagens regelverk.

– vurdere å fjerne dagens mulighet til å innvilge
varig dispensasjon fra utdanningskravet til peda-
gogisk leder og styrer

– innlemme fagskoler i oppvekstfag i prøveordnin-
gen med fagskoletilbud for ansatte med studie-
kompetanse

– bidra til mer enhetlig praksis i fylkene med hen-
syn til praksiskravet for fagbrev i barne- og ung-
domsarbeiderfaget

– etablere et system for kompetanseutvikling i bar-
nehagesektoren

– videreføre kampanjen for rekruttering til barne-
hagelærerutdanningen, herunder rekruttering av
personer med samiskspråklig bakgrunn.  

Kap. 8 Barnehagens innhold 

Regjeringen vil
– nedsette en rammeplangruppe som får i oppdrag

å komme med forslag til revidert rammeplan for
barnehagens innhold og oppgaver

– foreslå en hjemmel i barnehageloven for å tyde-
liggjøre innhold og rammer for barnehagens ar-
beid med dokumentasjon og vurdering

– innføre en plikt for barnehagene om å tilby
språkkartlegging til barn som vurderes å ha sær-
skilt behov for språkinnsats

– initiere pedagogisk utviklingsarbeid og forsk-
ning om vurdering av språk og språkmiljø og om
rammeplanens fagområde Kommunikasjon,
språk og tekst

– samarbeide med Sametinget om kompetanse- og
rekrutteringstiltak rettet mot ansatte i den samis-
ke barnehagesektoren

– bidra til samisk språkutvikling i barnehagen og
utvikling av pedagogisk materiell, herunder
oversettelser til de samiske språkene
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– sammen med Sametinget bidra til at kommuner
og barnehageeiere har god kunnskap om barne-
hagetilbud for samiske barn. 

Kap. 9 Barnehagens samarbeid med foreldre

Regjeringen vil
– vurdere om og eventuelt på hvilken måte barne-

hagene kan støttes i å legge til rette for gode til-
venningsrutiner for barn og foreldre

– ta sikte på å etablere et samarbeid med kommu-
nene om hvordan informasjon om kvalitetsarbei-
det i barnehagene best kan gis. 

Kap. 10 Enkeltbarnet i fellesskapet og samarbeid 
til barnets beste

Regjeringen vil
– utrede reguleringen av det fysiske og psyko-

sosiale miljøet i barnehagen
– overføre bestemmelsen om rett til spesialpedago-

gisk hjelp i opplæringsloven § 5-7 til barnehage-
loven uten at rettigheten svekkes

– lovfeste at PP-tjenesten har et ansvar for å veile-
de barnehagene

– bidra til å sikre, utvikle og styrke et best mulig
samarbeid med instanser som er av betydning for
barnehagen 

– samle og systematisere kunnskap om forebyg-
gende innsatser for å oppdage og hjelpe utsatte
barn i alderen null til seks år med vekt på å styrke
tilknytning og samspill mellom barn og foreldre

– vurdere å innføre bestemmelser om samarbeid
om utarbeiding og oppfølging av tiltak og mål i
individuell plan. 

1.3 Kunnskap om barnehagen
1.3.1 Innledning

St.meld. nr. 41 (2008–2009) Kvalitet i barneha-
gen slo fast at kunnskapsgrunnlaget på barnehagefel-
tet ikke var godt nok, og at det derfor var nødvendig
å satse på mer og bedre forskning og statistikk og å
utvikle et nasjonalt system for å følge med på utvik-
lingen av kvaliteten i barnehagesektoren. Mer forsk-
ning om og av barnehager støttes også av blant annet
Barnehagelovutvalget, som mente at det er behov for
en større satsing på forskningsbasert kunnskapspro-
duksjon på barnehageområdet, sett i sammenheng
med sektorens størrelse og samfunnsmessige betyd-
ning. 

Regjeringen har prioritert å øke forskningsinn-
satsen på barnehageområdet. 

Det finnes mer kunnskap om barnehagen enn
noen gang tidligere. Ikke minst begynner det å kom-
me forskningsresultater som viser hvordan det å gå i
barnehage påvirker barna. Den nye kunnskapen kan

bidra til bedre kvalitet i barnehagetilbudet gjennom
videreutvikling av bedre politikk og praksis.  

1.3.2 Kunnskap om kvaliteten i barnehagen

Kvaliteten på det som foregår til daglig i barne-
hagen – prosesskvaliteten – er ifølge forskningen av-
gjørende for hvordan barnehagen påvirker barnets
trivsel og utvikling. Særlig viktig er kvaliteten på re-
lasjonene og samhandlingen mellom voksne og barn
og barna imellom. Rammene rundt – strukturkvali-
teten – bidrar til å legge til rette for eller begrense
prosesskvaliteten. God strukturkvalitet er imidlertid
ingen garanti for at barn trives og utvikler seg. 

Det finnes foreløpig lite empirisk, systematisk
norsk forskning om hvordan kvaliteten i barnehagen
påvirker barna.  

1.3.2.1 PROSESSKVALITETEN I NORSKE 
BARNEHAGER

Nasjonale mål for prosesskvaliteten i barnehagen
er nedfelt i barnehagelovens bestemmelser om for-
mål og innhold og utdypet i rammeplanen. Prosess-
kvaliteten er avgjørende for barnets trivsel og utvik-
ling i barnehagen, men det finnes foreløpig ingen na-
sjonal oversikt over prosesskvaliteten i norske barne-
hager.  

1.3.2.2 STRUKTURKVALITETEN I NORSKE 
BARNEHAGER

Statlige og kommunale myndigheter kan først og
fremst påvirke strukturkvaliteten, og da primært
gjennom styringsverktøy som finansiering og regel-
verk. Kunnskapen om strukturkvaliteten i barneha-
gene er betydelig styrket i løpet av de siste årene. 

Departementet vurderer at strukturkvaliteten i
norske barnehager i gjennomsnitt er god. Foreliggen-
de forskning kan imidlertid indikere at det er kvali-
tetsforskjeller mellom barnehagene på en del områ-
der. På bakgrunn av kunnskap om hva som er viktig
for kvaliteten i barnehagen, kombinert med kunn-
skap om hvordan sektoren i Norge ligger an, foreslår
departementet tiltak for å heve personalets kompe-
tanse, bevare den høye grunnbemanningen og unngå
for store barnegrupper.  

1.3.3 Kunnskapsbehov og prioriteringer 
framover

Det er satset sterkt på barnehageforskning de sis-
te årene. Regjeringens ambisjoner er å videreføre ar-
beidet med å styrke barnehageforskningen. Kunn-
skapsdepartementets strategi for utdanningsforsk-
ning Kunnskap for kvalitet 2008–2013 peker ut ret-
ningen for den samlede innsatsen departementet har
for sektorforskningen. Departementet vil legge fram
en ny strategi i 2013. 
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Både St.meld. nr. 41 (2008–2009) Kvalitet i bar-
nehagen, Brenna-utvalget og Barnehagelovutvalget
konkluderte med at det er behov for mer kunnskap
om kvaliteten i barnehagene og om hvordan barneha-
gen påvirker barna, særlig de aller yngste. Dette er
fulgt opp av departementet med en kunnskapsover-
sikt om de yngste barna. I løpet av de siste årene har
det skjedd mye innenfor forskningen på disse områ-
dene, og de første resultatene er omtalt i meldingen. 

Et tema som det fortsatt finnes lite kunnskap om,
er styringen av sektoren. Hva er effekten av de statli-
ge virkemidlene? Kommunene har en viktig rolle i
utviklingen av sektoren og har ansvaret for å sikre et
helhetlig og likeverdig barnehagetilbud til alle barn.
Det finnes for lite kunnskap om hvordan kommunene
arbeider for å sikre likeverdige tilbud og om effekten
av dette arbeidet. Departementet vil vurdere tiltak for
å framskaffe mer kunnskap om styringen av sekto-
ren.

Barnehageforskningen var tidligere dominert av
små, kvalitative studier. De siste årene er metode-
grunnlaget blitt mer balansert ved at det er utviklet
mange kvantitative prosjekter, herunder longitudi-
nelle studier. Det er viktig at de longitudinelle stu-
diene videreføres slik at vi får kunnskap om de lang-
siktige effektene av barnehage. 

Det er blitt mer samarbeid mellom forskere på
tvers av fag, særlig mellom pedagogikk og psykolo-
gi, men det er fortsatt behov for mer samarbeid for å
sikre kvaliteten i store og brede forskningsprosjekter.
Det er for få intervensjonsstudier i barnehageforsk-
ningen, definert som bruk av randomiserte, kontrol-
lerte forsøk. Slike intervensjonsstudier gir bedre mål
på effekt av tiltak enn andre metodiske tilnærminger.
Departementet vil vurdere tiltak for å stimulere til
flere intervensjonsstudier i barnehageforskningen. 

Formidling av forskningsresultater til sektoren er
en utfordring. Det har vært satset relativt mye på
praksisrettet FOU der barnehagene utvikler kompe-
tanse og kunnskap gjennom å delta i prosjekter. De-
partementet har også etablert et nasjonalt kunnskaps-
senter for utdanning. Kunnskapssenteret skal blant
annet oppsummere resultater fra den nasjonale og in-
ternasjonale utdanningsforskningen, herunder forsk-
ning om barnehager. Kunnskapen skal gjøres til-
gjengelig for myndighetene, barnehageeiere, ansatte
i barnehagen og andre brukere. Senteret skal identifi-
sere områder der det er behov for ny kunnskap og sti-
mulere til forskning. Senteret vil også spille en viktig
rolle når det gjelder dialog om møteplasser mellom
forskere og brukere. Det er en viktig oppgave for Ut-
danningsdirektoratet å formidle ny og relevant kunn-
skap til sektoren og allmennheten. Også barnehage-
lærerutdanningene har et stort ansvar for å formidle
forskningsresultater gjennom undervisningen, både

når det gjelder utdanning av nye barnehagelærere og
i etter- og videreutdanningen.

Departementet har bidratt til at den skandinavis-
ke barnehageforskningen systematiseres og gjøres
tilgjengelig. 

Departementet legger til grunn at resultater fra
offentlig finansiert barnehageforskning som hoved-
regel skal gjøres gratis tilgjengelig. Regjeringens po-
litikk for åpen tilgang til forskningsresultater er nær-
mere omtalt i forskningsmeldingen. 

I St.meld. nr. 41 (2008–2009) framkommer det at
departementet ønsker å utvikle et nasjonalt system
for å følge med på utviklingen av kvaliteten i barne-
hagesektoren. Formålet med systemet skal være å
følge med på kvaliteten i barnehagesektoren og iden-
tifisere områder hvor kvaliteten kan forbedres. For
lokalt nivå skal systemet bidra med informasjon som
kan gi grunnlag for lokalt kvalitetsutviklingsarbeid
og grunnlag for lokal styring og kontroll. I tillegg vil
departementet etablere et samarbeid med kommune-
ne om hvordan de best kan gi informasjon om arbei-
det i barnehagene til innbyggerne i sin kommune.

Gjennom det nye systemet skal det også utvikles
en årlig rapport om tilstanden og kvaliteten i sekto-
ren.  

Regjeringen vil
– styrke barnehageforskningen ytterligere
– satse mer på forskning om styring av sektoren
– få fram flere intervensjonsstudier på barnehage-

området
– styrke formidlingen av forskningsresultater til

barnehagesektoren. 

1.4 Et tilgjengelig barnehagetilbud for alle
Innledning

Regjeringen vil legge til rette for at alle barn og
unge gis muligheter til å delta og utvikle seg i sam-
funnet uavhengig av foreldrenes økonomiske og so-
siale situasjon. Regjeringen har derfor satset på mak-
simalpris i foreldrebetalingen, utbygging av barneha-
geplasser og rett til barnehageplass for å sikre tilgjen-
geligheten. 

Regjeringen er opptatt av å nå alle førskolebarn,
blant annet for å sikre at de behersker norsk så godt
som mulig ved skolestart. For barn som ikke går i
barnehage og som har behov for ekstra støtte til å
lære språk, er det større risiko for at dette ikke blir
oppdaget. I Meld. St. 6 (2012–2013) En helhetlig in-
tegreringspolitikk – mangfold og fellesskap varsles
en utredning om hvordan man, innenfor dagens re-
gelverk og budsjettrammer, best kan nå førskolebarn
i alderen tre til fem år som ikke går i barnehage, for
å sikre at de med behov for stimulering i norsk språk
kan fanges opp.  
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1.4.1 Rett til barnehageplass

1.4.1.1 VURDERINGER OG TILTAK

Regjeringens mål er på sikt å innføre to barneha-
geopptak i året for å redusere ventetiden for familier
med barn født 1. september eller senere. To opptak i
året vil imidlertid kunne gi en del praktiske konse-
kvenser for kommunene. Årsaken er at det i dag kun
er ett hovedopptak om høsten tilknyttet skolestart.
Når seksåringene slutter i barnehagen i august for å
begynne på skolen, blir det ledig kapasitet tilsvaren-
de ett årskull. 

To opptak vil innebære at kommunene må etable-
re en ny organisering for barnehageopptak, og at de
må øke barnehagekapasiteten. Det vil føre til at det
frigjøres kapasitet deler av året. 

To opptak årlig vil også øke etterspørselen etter
pedagoger. På den andre siden vil to opptak i året føre
til at flere foreldre vil kunne gå ut i arbeid tidligere.
Foreldre vil sannsynligvis unngå andre dårlige bar-
nepassordninger, ventetid og ustabile forhold. Regje-
ringen er opptatt av at det skal være en barnehage-
plass tilgjengelig når foreldre trenger den, og ønsker
derfor å innføre to opptak i barnehage på sikt. Av
hensyn til at to opptak må ses i sammenheng med
muligheten for å ansette de pedagoger som trengs for
å sikre kvaliteten på tilbudet, og at barnehageeiere
må få god tid til å forberede seg på å bygge ut kapa-
siteten og planlegge bruk av eventuell ledig kapasi-
tet, vurderer departementet at det er en fordel med en
gradvis opptrapping til to opptak. Tiltaket vil innfø-
res i forbindelse med framtidige statsbudsjetter. De-
partementet vil i tillegg komme tilbake til endelig
innretning og konkrete regelverksendringer.  

Regjeringen vil
– på sikt innføre krav om to barnehageopptak i

året. 

1.4.2 Mangfold i barnehagetilbudet

1.4.2.1 STATUS OG UTFORDRINGER

Regjeringen er opptatt av å bevare et mangfoldig
barnehagetilbud og foreldrenes mulighet til å velge
mellom ulike barnehager. I lovforslaget om rett til
plass i barnehage ble det understreket at søkernes øn-
sker og behov skal tillegges vekt ved selve opptaket,
og at foreldrenes valg må være styrende så langt som
mulig.  

1.4.2.2 VURDERINGER OG TILTAK

Tildelingen av barnehageplass gjelder i dag
innenfor kommunegrensen, noe som kan innebære
lang reiseavstand for noen familier. Innføring av geo-
grafiske barnehagekretser, slik vi har for skolen, kan
for enkelte gi kortere reiseavstand og vil også sikre at
barn som bor i samme nabolag går i samme barneha-

ge. Ordningen vil imidlertid kunne føre til et press på
kommunen om å omstrukturere barnehagetilbudet.
Forslag om innføring av rett til plass innenfor barne-
hagekrets ble vurdert i arbeidet med rett til plass i
barnehage. Regjeringen vil at tildeling av plass fort-
satt skal gjelde innenfor kommunegrensen. 

Det er etter departementets syn viktig å ha et va-
riert og mangfoldig barnehagetilbud. I dag har vi
både kommunale og ikke-kommunale barnehager og
barnehager med ulike pedagogiske retninger. Dette
gir foreldre valgmuligheter og kan samtidig virke in-
spirerende for barnehageeierne. 

Departementet mener at barnehager bør ha mu-
lighet for å ha fleksible åpningstider, og at det ikke
bør fastsettes en maksimal oppholdstid for barn i bar-
nehage. 

Det er viktig at alle barn med rett til plass får inn-
fridd sin rett. Departementet viser likevel til at så len-
ge ikke-kommunale barnehager har ledig kapasitet,
så har de mulighet til å ta opp barn som i utgangpunk-
tet ikke har rett til plass. Denne ordningen er med på
å sikre at barnefamilier får større grad av frihet til å
velge barnehagetilbud for sine barn. Samtidig vil det-
te bidra til å gi disse kommunene en enklere oppgave
med å skaffe nok barnehageplasser når to opptak inn-
føres fordi det allerede er mange ikke-rettighetsbarn
som har plass i barnehagen. Departementet vil peke
på at da barnehagetilskuddene ble innlemmet i ram-
metilskuddet til kommunene, fulgte det med midler
til alle barnehageplasser som var i drift ved utgangen
av 2010, inkludert plasser for barn som ikke hadde
rett til plass. Departementet vil følge med på utvik-
lingen når det gjelder antall barn i barnehage uten rett
til plass. Det er viktig å se ikke-kommunale barneha-
gers mulighet til å ta opp barn uten rett til plass i bar-
nehage i sammenheng med kommunenes mulighet til
å planlegge behovet for plasser, inkludert en even-
tuell vekst i antall barn uten rett til plass utover nivået
i 2010.  

1.4.3 Fortsatt frivillig barnehagedeltakelse

Obligatorisk barnehage kan være et virkemiddel
for å øke andelen barn i barnehage, bidra til å utjevne
sosiale forskjeller og i større grad enn i dag sikre at
alle barn har et godt grunnlag når de begynner på
skolen. 

Regjeringen anser at det ikke er aktuelt å innføre
obligatorisk barnehage. Det er likevel viktig å påpe-
ke at barnehagen er det første trinn i utdanningen for-
di så å si alle barn har erfaring fra barnehage i dag før
de begynner på skolen.  

1.4.4 Foreldrebetaling

1.4.4.1 STATUS OG UTFORDRINGER

Prisen på en barnehageplass er regjeringens vik-
tigste virkemiddel for høy deltakelse i barnehage og
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for å redusere kostnaden til foreldrene for en barne-
hageplass. Målet i Soria Moria I er en maksimalgren-
se for foreldrebetalingen på 1 750 kroner (2005-kro-
ner). Det har i de årlige statsbudsjettene blitt bevilget
midler til nominell videreføring av maksimalprisen.

Forskriften om foreldrebetaling regulerer maksi-
malprisen for foreldrebetalingen. Maksimalprisen er
i 2013 på 2 330 kroner i måneden for en heltidsplass.
Forskriften gir også bestemmelser om at det skal
være søskenmoderasjon og inntektsgradering for for-
eldre med lav betalingsevne. 

1.4.4.2 VURDERINGER OG TILTAK

Nominell videreføring av maksimalprisen for en
barnehageplass er regjeringens politikk for å sikre at
alle som ønsker det skal ha råd til å ha barn i barne-
hage. Tiltaket har vært et svært viktig bidrag for økt
barnehagedeltakelse og for å redusere foreldres andel
av barnehagekostnaden. 

Regjeringen ønsker at barnehagedeltakelsen er
frivillig. Samtidig ønsker regjeringen at flest mulig
barn skal ha gått i barnehage før de begynner på sko-
len. Det er om lag 32 100 barn i alderen ett til fem år
som ikke går i barnehage. Departementet registrerer
imidlertid at flertallet av dagens foreldre oppgir an-
dre grunner enn pris som årsak til at de ikke søker
plass i barnehage for sitt barn. 

Regjeringen ønsker fortsatt å satse på den univer-
selle ordningen med maksimalpris i foreldrebetalin-
gen som hovedvirkemiddel for å sikre tilgjengelighet
og lave utgifter til en barnehageplass. Et universelt
tilbud vil sannsynligvis, i motsetning til en statlig
gratisordning for enkeltgrupper, være en mer sikker
måte å nå ut til alle på, inkludert grupper som ikke,
eller i liten grad, benytter seg av barnehage. Departe-
mentet vurderer at vi har tilfredsstillende ordninger
som skal gi foreldre med lavest betalingsevne lavere
utgifter til barnehageplass. Departementet vurderer
at ordningen med søskenmoderasjon, som det stilles
krav om i forskriften om foreldrebetaling, fungerer
godt. Departementet registrerer på bakgrunn av
kunnskapen som finnes om omfanget av moderasjo-
ner knyttet til foreldre med lavest betalingsevne, at
det likevel kun er i underkant av 6 pst. av barnehage-
barna som i praksis er omfattet av moderasjonsord-
ningene, inkludert gratis tilbud. Det er en noe høyere
andel av familier med barn i førskolealder som har
vedvarende lavinntekt. Departementet vil derfor vei-
lede kommunene i forståelsen av regelverket knyttet
til reduksjon i eller fritak fra foreldrebetaling for bar-
nefamilier med lavest betalingsevne. Departementet
ser også behovet for å fortsette med søskenmodera-
sjon i foreldrebetalingen. Departementet ønsker ikke
å fjerne muligheten for å gå utover maksimalprisen.
Det er imidlertid viktig at prisendringer tas opp med
foreldrene først. Departementet vil følge med på ut-

viklingen av bruk av kostpenger i barnehagene og se
dette i sammenheng med at alle barn skal sikres et
godt kosthold. 

Barnehager med høy kvalitet har stor betydning
for barns utvikling, særlig for barn fra familier med
lav inntekt. Regjeringen er snart i mål med å innfri
maksimalprisen på 1 750 kr i måneden (2005-nivå).
Regjeringen ønsker å prioritere midler til kvalitetshe-
ving i barnehagen framfor å satse på gratis barneha-
getilbud. Regjeringen vil imidlertid videreføre tilbu-
det med gratis kjernetid i barnehage som et virkemid-
del i områdesatsingen. 

Regjeringen vil
– veilede kommunene i regelverket om foreldrebe-

talingen. 

1.4.5 Familiebarnehager

1.4.5.1 VURDERINGER OG TILTAK

Departementet ønsker at det fremdeles skal være
rom for gode familiebarnehager. For mange kommu-
ner er familiebarnehager med på å sikre nødvendig
fleksibilitet for å kunne oppfylle retten til barnehage-
plass. Familiebarnehager er også en viktig løsning
for foreldre som bor i spredtbygde strøk med lange
avstander til de ordinære barnehagene. 

Departementet ønsker å styrke kompetansen i fa-
miliebarnehagene. På denne bakgrunn mener depar-
tementet at det er nødvendig å fjerne dagens adgang
til dispensasjon fra utdanningskravet som barnehage-
lærer eller annen godkjent utdanning, og å gi kom-
munen ansvar for å sørge for pedagogisk veiledning
i familiebarnehager som ikke får ansatt veiledere. 

Doble grupper innebærer at familiebarnehagen
kan ha ti barn til stede samtidig, og da har enkelte fa-
miliebarnehager fjernet seg fra de små barnegruppe-
ne som skal være familiebarnehagenes særpreg. De-
partementet mener at unntaksbestemmelsene i barne-
hageloven om barnegruppens størrelse i familiebar-
nehagene og om kommunenes godkjenning av fami-
liebarnehagene, kan redusere kvaliteten i
familiebarnehagene. Departementet ønsker derfor å
fjerne unntaksbestemmelsene i barnehageloven for
familiebarnehager som etableres etter at lovendrin-
gen trer i kraft. Dette vil følges opp i kommende lov-
arbeid. 

Regjeringen vil
– fjerne unntaksbestemmelsene for familiebarne-

hagene i dagens regelverk om å kunne godkjenne
familiebarnehager i ubebodde hjem og enkeltstå-
ende hjem, og om å drive doble grupper ved god-
kjenning av nye familiebarnehager. 

– fjerne adgangen til dispensasjon fra utdannings-
kravet til pedagogisk leder for veiledere av fami-
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liebarnehagene for både eksisterende familiebar-
nehager og for godkjenning av nye familiebarne-
hager.

– legge til rette for at kommunene skal sørge for
pedagogisk veiledning for de familiebarnehage-
ne som ikke evner å finne egne pedagogiske vei-
ledere for både eksisterende og nye familiebarne-
hager.  

1.4.6 Åpne barnehager

1.4.6.1 VURDERINGER OG TILTAK

Departementet ser at det er viktig med et alterna-
tiv til ordinær barnehage der barn som ikke går i bar-
nehage og deres foreldre kan møtes, og der barna kan
delta i et pedagogisk tilbud noen timer per uke. De-
partementet støtter imidlertid ikke Østberg-utvalgets
forslag om at kommunen skal forpliktes til å gi et til-
bud om åpen barnehage. Det er indikasjoner på at be-
hov for åpne barnehager varierer mellom og innad i
kommuner. Innføring av en slik kommunal plikt vil
følgelig ikke være hensiktsmessig. Departementet
mangler imidlertid systematisk kunnskap om de åpne
barnehagene. Departementet vil derfor i løpet av
2013 sette i gang en undersøkelse om åpne barneha-
ger, om blant annet omfang, åpningstider, type til-
bud, kompetanse hos personalet og betydningen for
brukerne. Finansieringen av åpne barnehager vil bli
vurdert i forbindelse med gjennomgangen av for-
skriften om likeverdig behandling, som vil bli vur-
dert på sikt. 

Regjeringen vil
– gjennomføre en undersøkelse om åpne barneha-

ger som omfatter omfang, åpningstider, type til-
bud, kompetanse hos personalet og betydningen
for brukerne. 

1.5 Styring av barnehagesektoren
1.5.1 Ansvarsfordelingen i sektoren

Kunnskapsdepartementet har det overordnede
ansvaret for barnehagesektoren og er det øverste stat-
lige myndighetsnivået. Fra 2012 er en rekke forvalt-
nings- og utviklingsoppgaver delegert til Utdan-
ningsdirektoratet. Kunnskapsdepartementet har gitt
Utdanningsdirektoratet i oppgave å forvalte tilskudd
og kompetansemidler til barnehagesektoren. Direk-
toratet har også fått delegert ansvaret for embetssty-
ringen av fylkesmannen.

Fylkesmannen er statens regionale ledd og har
oppgaver som er knyttet til veiledning og forvaltning
av barnehageloven. Fylkesmannen fører tilsyn med
at kommunen oppfyller sitt ansvar som lokal barne-
hagemyndighet. 

Kommunene har lovpålagte myndighets- og for-
valtningsoppgaver etter barnehageloven. Kommu-

nen har som oppgave bl.a. å fatte vedtak om godkjen-
ning av barnehager. 

Sametinget forvalter tilskudd til samiske barne-
hager, til språkopplæring og til informasjons-, utvik-
lings- og veiledningsarbeid i samiske barnehager og
barnehager med samiske barn. Sametinget rådgir de-
partementet i spørsmål som angår den samiske bar-
nehagesektoren. 

1.5.2 Helhetlig gjennomgang av barnehage-
loven

1.5.2.1 VURDERINGER OG TILTAK

Kommunen har viktige myndighetsoppgaver i
barnehagesektoren. Samtidig er kommunen også eier
av barnehager i en sektor der omtrent halvparten av
barnehagene er ikke-kommunale. Denne situasjonen
må møtes med et hensiktsmessig nasjonalt ramme-
verk og styringssignaler som legger til rette for at
kommunen som lokal barnehagemyndighet har kom-
petente ansatte med en transparent og uhildet myn-
dighetsutøvelse. Regjeringens politikk for styring og
samhandling med kommunene skal baseres på gjen-
sidig tillit. Det er viktig at regelverket er utformet slik
at barnehageeiere, ansatte, foreldre og andre kan set-
te seg inn i hvilke lovbestemte forpliktelser barneha-
gene har. Departementet har merket seg at Barneha-
gelovutvalget mener at dagens regelverk ikke er hen-
siktsmessig utformet sett i sammenheng med de end-
ringer sektoren har gjennomgått de seneste årene. 

Gjennomgang av regelverket
Departementet mener at de omfattende endringe-

ne barnehagesektoren har gjennomgått, gjør at det er
nødvendig å gjennomgå og foreta nødvendige end-
ringer i dagens regelverk. Departementet er enig med
Barnehagelovutvalget i at dette fortrinnsvis bør gjø-
res gjennom en helhetlig gjennomgang av loven. I en
slik gjennomgang er det også naturlig å se på sam-
menhengen mellom de ulike bestemmelsene, her-
under det samiske perspektivet. Videre mener depar-
tementet at det må tas stilling til om sentrale for-
skriftsbestemmelser bør overføres til barnehagelo-
ven.  

Barnets beste
Departementet har merket seg Barnehagelovut-

valgets vurdering om at et nytt regelverk skal bygge
på hensynet til barnets beste. Departementet vil der-
for vurdere å innføre en ny bestemmelse om barnets
beste i barnehageloven om at barnets beste skal være
et grunnleggende hensyn. En eventuell styrking og
klargjøring av det nasjonale regelverket om barnets
beste harmonerer med Norges folkerettslige forplik-
telser. 
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Regjeringen vil
– i 2013 sette i gang en helhetlig gjennomgang av

barnehageloven med forskrifter for å sikre et best
mulig styringsverktøy i framtidens barnehage-
sektor.

– vurdere å innføre en bestemmelse i barnehagelo-
ven om at barnets beste skal være et grunnleg-
gende hensyn. 

1.5.3 Behov for ny tilsynsmyndighet

1.5.3.1 VURDERINGER OG TILTAK

Utfordringene knyttet til kommunens tilsynsrolle
dreier seg i korthet om at kommunen har ulike roller
og oppgaver i barnehagesektoren som kan skape ut-
fordringer for tilsynets habilitet. For det første er
kommunen eier av kommunale barnehager. For det
andre har kommunen som barnehagemyndighet vik-
tige forvaltningsoppgaver knyttet til blant annet fi-
nansiering og oppfyllelse av rett til plass. 

Til tross for at det er iverksatt tiltak for å støtte
opp om tilsynet med lokal barnehagemyndighet, er
departementet i tvil om dagens forvaltningsmodell i
tilstrekkelig grad ivaretar kravet om et selvstendig og
effektivt tilsyn.

Det er gode argumenter både for og mot å endre
gjeldende forvaltningsstruktur der kommunene fører
tilsyn med barnehagene etter barnehageloven. De-
partementet merker seg imidlertid at kritikken mot
kommunenes habilitet har vedvart over tid.

Departementet mener det kan være formålstjen-
lig å legge tilsynsansvaret for den enkelte barnehage
etter barnehageloven til fylkesmannen. Fylkesman-
nen vil ha en forvaltningsmessig distanse til barneha-
gene slik at det vil kunne bli lettere å ivareta tilsynets
habilitet og legitimitet. Fylkesmannen vil også være
bedre rustet enn mindre kommuner til å rekruttere
personale med relevant kompetanse. Overføring av
tilsynsansvaret til fylkesmannen vil kunne være et
tiltak for å fremme likebehandling mellom kommu-
nene i det enkelte fylke og i landet som helhet. 

Dersom tilsynsansvaret etter barnehageloven
overføres fra kommunen til fylkesmannen, vil kom-
munen fremdeles ha en viktig rolle i barnehagesekto-
ren. Kommunens veiledningsansvar og forvaltnings-
oppgaver videreføres. 

Regjeringen vil
– ta sikte på at ansvaret for å føre tilsyn med enkelt-

barnehager etter barnehageloven overføres fra
kommunen til fylkesmannen.  

1.5.4 Krav om forsvarlig system for barnehage-
myndigheten og barnehageeier 

1.5.4.1 VURDERINGER OG TILTAK – 
BARNEHAGEMYNDIGHETEN

God styring av barnehagesektoren vil kunne bi-
dra til å redusere kvalitetsforskjellene mellom barne-
hagene i Norge. Departementet er derfor opptatt av at
de styringsvirkemidlene som benyttes i barnehage-
sektoren har effekt. Når barnehageloven stiller et
krav til kommunen, for eksempel plikt til å tilby bar-
nehageplasser, ligger det i dette at kommunen skal
innrette sin virksomhet slik at det lovpålagte kravet
oppfylles. Departementet har i denne sammenheng
merket seg at 67 pst. av kommunene har valgt å
skriftliggjøre sine rutiner for å oppfylle sine myndig-
hetsoppgaver, uten at det finnes en direkte lovhjem-
mel som pålegger kommunene dette. Tilsynsinstan-
sen kan imidlertid ikke pålegge en virksomhet å ha
slike rutiner uten at dette er lovbestemt i et regelverk
tilsynsinstansen forvalter. 

Selv om det legges til grunn at også kommunelo-
ven § 23 nr. 3 innebærer et internkontrollkrav, vurde-
rer departementet at det kan være behov for en bestem-
melse i barnehageloven som pålegger internkontroll
for lokal barnehagemyndighet. Hensynet til forsvarlig
drift og et hensiktsmessig tilsyn i barnehagesektoren
kan tilsi at det etableres et klart, tilgjengelig og kjent
rettsgrunnlag for internkontroll i barnehageloven.

Innføring av et internkontrollkrav i barnehagelo-
ven kan ha visse administrative konsekvenser for
kommunen, særlig ved implementeringen og særlig
for det mindretallet av kommuner som i liten grad al-
lerede har dokumentert sitt styringssystem. Departe-
mentet mener imidlertid at et internkontrollkrav vil
kunne hjelpe barnehagemyndigheten i å oppfylle sine
oppgaver, samtidig som det vil effektivisere tilsynet.  

Regjeringen vil
– ta sikte på å lovfeste et krav i barnehageloven om

at barnehagemyndigheten skal ha et forsvarlig
system. 

1.5.4.2 VURDERINGER OG TILTAK – 
BARNEHAGEEIER

Det tas sikte på å innføre et internkontrollkrav for
barnehageeier i barnehageloven. Internkontrollkra-
vet skal sikre at barnehageloven med forskrifter fak-
tisk blir oppfylt i den enkelte barnehage slik at tjenes-
tetilbudet til brukerne blir best mulig. Systemet må
kunne sette virksomheten og de ansatte i stand til å
avdekke lovbrudd og sørge for tiltak der lovbrudd
blir avdekket.  
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Regjeringen vil
– ta sikte på å lovfeste et krav i barnehageloven om

at barnehageeier skal ha et forsvarlig system. 

1.5.5 Rammefinansiering av barnehagene 

1.5.5.1 VURDERINGER OG TILTAK

Ressursbruken på barnehager har totalt sett økt
fra 2011 til 2012. På denne bakgrunn mener departe-
mentet at den totale ressursbruken på barnehagene
ser ut til å være relativt god. Departementet ønsker
fortsatt å sikre gode rammevilkår for de ikke-kom-
munale barnehagene. Dette er viktig fordi ikke-kom-
munale barnehager gir mange barn et godt pedago-
gisk tilbud og bidrar til å sikre at kommunene kan
oppfylle retten til plass i barnehage. Rammefinan-
sieringen av barnehagene fra 2011 har vært en stor
overgang for kommunene, men forskriften om like-
verdig behandling har imidlertid virket kort tid. Det
vil derfor ta noe tid for kommunene å tilpasse seg en
så stor finansieringsreform. Departementet vil følge
med på kostnadene i barnehagene for å få et grunnlag
for fastsetting av nasjonale tilskuddssatser for ikke-
kommunale barnehager knyttet til forskriften om li-
keverdig behandling.

Departementet vil, sammen med Utdanningsdi-
rektoratet, fortløpende vurdere endringer i rundskri-
vet om likeverdig behandling for å gjøre regelverket
tydeligere. Departementet vil følge med på utviklin-
gen knyttet til likeverdig behandling og foreta en vur-
dering av behovet for endringer i forskrift om like-
verdig behandling på sikt. 

Departementet vil, gjennom Utdanningsdirekto-
ratet, også følge med på hvordan kommunene forval-
ter det ansvaret som er gitt dem i forskrift om likever-
dig behandling ved tildeling av offentlige tilskudd til
ikke-kommunale barnehager knyttet til studentbar-
nehagene. 

Regjeringens mål er å sikre økonomisk likebe-
handling ved å trappe opp tilskuddene over en periode
på inntil fem år og å legge til rette for likeverdig lønns-
og arbeidsvilkår. Full innfasing av likeverdig behand-
ling mellom kommunale og ikke-kommunale barne-
hager vil bidra til utjevning av personalkostnadene, og
dette vil legge til rette for likeverdige lønns- og ar-
beidsvilkår i kommunale og ikke-kommunale barne-
hager og sikre likeverdig kvalitet i barnehagene. Be-
stemmelsen om bruk av offentlig tilskudd og foreldre-
betaling begrenser videre muligheten for de ikke-kom-
munale barnehagene til å ha vesentlig lavere personal-
kostnader enn de kommunale barnehagene.  

Regjeringen vil
– følge med på utviklingen knyttet til likeverdig

behandling og på sikt vurdere behovet for endrin-
ger i forskriften.  

1.6 Bemanning og barnegruppen
1.6.1 Bemanning

1.6.1.1 VURDERINGER OG TILTAK

Departementet har merket seg at Barnehagelov-
utvalgets forslag om innføring av krav til den gene-
relle grunnbemanningen i barnehagene fikk bred
støtte i høringsrunden. Departementet registrerer vi-
dere at Norge har en relativ god bemanning i forhold
til resten av Skandinavia. Departementet mener at
det er viktig å opprettholde en god grunnbemanning
i barnehagene. Å fastsette krav til generell grunn-
bemanning vil sette en standard for nivået på beman-
ningen og er et treffsikkert tiltak som vil kunne bidra
til å sikre kvaliteten i barnehagene og ivareta det
enkelte barnet på en god måte. Dagens regelverk om
at barnehageeier skal vurdere barnehagens totale be-
manning, vil kunne føre til store forskjeller mellom
barnehagene og dermed motvirke at alle barnehager
gir et likeverdig tilbud. 

På bakgrunn av målet om å utjevne kvalitetsfor-
skjellene i barnehagene vil regjeringen innen 2020
innføre et krav til grunnbemanningen der forholds-
tallet mellom voksne og barn fastsettes til 1:3 for
barn under tre år (én voksen per tre barn målt i hel-
tidsplass per årsverk) og 1:6 for barn over tre år (én
voksen per seks barn målt i heltidsplass per årsverk).
Dette vil gjelde for barnehagen i sin helhet. Departe-
mentet mener det er viktig at barnehagen tilstreber at
bemanningen er tilstrekkelig gjennom hele dagen og
ved sykdom. Tidspunktet 2020 er valgt for å gi bar-
nehageeiere tid til blant annet å rekruttere tilstrekke-
lig personale. Barnehageeier i ikke-kommunale bar-
nehager må sørge for at kravet blir oppfylt og må fin-
ne økonomisk rom for dette innenfor det tilskuddet
som kommunen tildeler. Innføringen av krav til
grunnbemanningen vil bli fulgt opp i kommende lov-
gjennomgang av barnehageloven og i samarbeid med
kommunesektoren.  

Regjeringen vil
– innføre et krav om grunnbemanning i barneha-

gen på én voksen per tre småbarnsplasser (1:3)
og én voksen per seks storbarnsplasser (1:6)
innen 2020. 

1.6.2 Barnegruppen

1.6.2.1 VURDERINGER OG TILTAK

Departementet har merket seg Barnehagelovut-
valgets bekymring for at det kan se ut til at det er for
store grupper i barnehagen. 

Eventuell fastsetting av krav til gruppestørrelsen
vil kunne forhindre en uheldig utvikling av gruppe-
størrelsen i barnehagen. Videre vil fastsettelse av et
slikt krav innebære at barnehageeierne mister sin
mulighet til å fastsette gruppestørrelsen skjønnsmes-
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sig. Departementet mener at som følge av store varia-
sjoner mellom barnehagene bør gruppestørrelsen
fastsettes lokalt. 

Departementet vil vurdere om det bør innføres en
bestemmelse om at barna har rett til å tilhøre en bar-
negruppe. Departementet vil komme tilbake til dette
i gjennomgangen av barnehageloven. 

Departementet ønsker ikke å innføre en tallfestet
norm for størrelsen på barnegruppen fordi det vil
være vanskelig å finne en tallstørrelse som passer de
varierte forholdene i ulike barnehager. Departemen-
tet registrerer imidlertid at gruppestørrelsen i nyere
barnehager er høyere enn i eldre barnehager, noe som
tyder på at gjennomsnittet har økt over tid. Departe-
mentet ønsker ikke en utvikling mot større barne-
grupper. På denne bakgrunn vil departementet vurde-
re å innføre en bestemmelse i barnehageloven om
forsvarlighet i gruppestørrelsen. Departementet vil
komme tilbake til dette i kommende lovarbeid.  

Regjeringen vil
– vurdere å innføre en bestemmelse i barnehagelo-

ven om at barn har rett til å tilhøre en barnegrup-
pe

– vurdere å innføre en bestemmelse i barnehagelo-
ven om at barnegruppens størrelse skal være for-
svarlig. 

1.6.3 Barnehagens størrelse og organisering

1.6.3.1 VURDERING 
Departementet mener at en eventuell bestemmel-

se om barnets rett til å tilhøre en barnegruppe, at bar-
negruppen skal være forsvarlig og et krav om tallfes-
ting av bemanningen i barnehagen vil veie opp for de
strukturelle ulempene som kan forekomme i store
barnehager og avdelingsfrie barnehager. Departe-
mentet mener på denne bakgrunn at det fortsatt må
være barnehageeierne som må vurdere størrelsen på
barnehagen og hvordan barnehagene organiseres
(avdelingsfrie eller avdelingsbaserte). Dette må be-
stemmes ut fra blant annet tilgjengelighet, barnetall
og tilgjengelig bygge- og tomteareal. Departementet
ser derfor ikke behov for å innføre tiltak for å regule-
re barnehagens størrelse og organisering. Barnehage-
lovutvalget anbefaler heller ikke detaljerte regler om
barnehagens organisering.  

1.7 Personalets kompetanse
1.7.1 Vurderinger og tiltak

1.7.1.1 ØKT KOMPETANSE I BARNEHAGENE

Regjeringen har som mål å sikre barn en god
barndom og bidra til sosial utjevning gjennom et
godt barnehagetilbud. En realisering av dette målet
avhenger blant annet av personalets kompetanse. 

Regjeringen vil arbeide videre for å skaffe nok
pedagoger til barnehagene slik at pedagognormen
oppfylles. Spørsmålet om å øke kravet til pedagogisk
bemanning kan vurderes på lengre sikt, når barneha-
gene har fått tilstrekkelig kvalifisert personale til å
oppfylle dagens regelverk.

Regjeringen vil også arbeide for at en høyere an-
del av de andre ansatte i barnehagene har relevant ut-
danning, herunder ansatte med fagarbeiderutdan-
ning. Departementets beregninger tyder på at det er
realistisk å få til en vekst i andelen ansatte med rele-
vant utdanning i årene framover. 

Regjeringen ønsker at alle ufaglærte assistenter
skal ha mulighet til å få hevet sin kompetanse om
barn og barnehage. 

Regjeringen vil prioritere å innføre en beman-
ningsnorm, som vil være et viktig grunnlag for å kun-
ne fortsette arbeidet med å øke andelen ansatte med
relevant utdanning.

Departementet slutter seg til Barnehagelovutval-
gets vurdering om at det kan være behov for å stram-
me inn på dispensasjonsordningen fra utdannings-
kravene for pedagogiske ledere og styrere. Praktise-
ringen av ordningen slik den er i dag kan bidra til å
opprettholde lav kompetanse i barnehagen og lav sta-
tus for barnehagelærerne. Departementet vil derfor
vurdere å fjerne dagens mulighet til å innvilge varig
dispensasjon fra utdanningskravet. Muligheten til
midlertidig dispensasjon beholdes.  

Øke statusen for fagarbeiderutdanningen
Barnehagelovutvalget ba departementet om å

vurdere om det er behov for en mer spesialisert fag-
arbeiderutdanning på videregående nivå rettet mot
barn i aldersgruppen null til seks år. Dagens barne-
og ungdomsarbeiderutdanning er rettet mot arbeid
med barn og unge i alderen null til atten år. Utvalget
mente at det var argumenter både for og imot å splitte
opp barne- og ungdomsarbeiderfaget. Departemen-
tets vurdering er at en mer spesialisert utdanning vil
få store rekrutteringsproblemer, og at dette kan svek-
ke barnehagesektorens tilgang på fagarbeidere. Det
er departementets vurdering at mangelen på videre
utdanningsmuligheter etter fagbrev bremser rekrutte-
ringen av nye lærlinger til barne- og ungdomsarbei-
derfaget. Etablering av nye utdanningsmuligheter for
fagarbeidere vil kunne bidra til at det blir mer attrak-
tivt å ta fagbrevet. 

Ny praktisk utdanning rettet inn mot arbeid i barne-
hagen

Over 15 000 ansatte i barnehagen har studiekom-
petanse som høyeste oppnådde utdanning. Departe-
mentet ønsker i første rekke å bidra til at disse utdan-
ner seg til barnehagelærere. 
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Departementet vil bidra til at det etableres en kor-
tere og mer praktisk utdanning for denne gruppen,
nærmere bestemt et fagskoletilbud rettet inn mot
jobb i barnehage og skole. 

Praksiskravet for fagbrev i barne- og ungdomsarbei-
derfaget

Barnehagelovutvalget viser til at fylkeskommu-
nene har ulik håndtering av godkjenning av praksis
for å gå opp til fagprøven i barne- og ungdomsarbei-
derfaget. I samsvar med utvalgets forslag ga departe-
mentet Utdanningsdirektoratet i oppdrag å utrede sa-
ken. Utredningen konkluderte med at praksis i barne-
hage alene kan være tilstrekkelig for gjennomføring
av opplæring og å gå opp i fagprøve i barne- og ung-
domsarbeiderfaget.  

Ny barnehagelærerutdanning 
Som en oppfølging av NOKUTs evaluering av

førskolelærerutdanningen innføres den nye barneha-
gelærerutdanningen studieåret 2013/2014. 

Den nye barnehagelærerutdanningen skal være
en integrert, profesjonsrettet og forskningsbasert ut-
danning med høy faglig kvalitet og sikre et forplik-
tende samspill mellom utdanningsinstitusjon og
praksisfelt. 

SINTEF har på oppdrag fra departementet satt i
gang en nasjonal undersøkelse av studiekvaliteten i
lærerutdanningene, herunder dagens førskolelærer-
utdanning og piloten for ny barnehagelærerutdan-
ning. En rapport fra denne undersøkelsen vil forelig-
ge i desember 2013.  

En ny og helhetlig kompetansestrategi for 
barnehagen

Kompetanseutvikling er avgjørende for å styrke
både barnehagen som pedagogisk institusjon og de
ansattes yrkesstatus, og departementet vil legge fram
en ny og helhetlig kompetansestrategi for perioden
2014–2020 for alle ansatte i barnehagene. Målet med
strategien er å få gode barnehager som kan bidra til å
sikre alle barn en god start og ivareta barns rett til en
god barndom i tråd med barnehagens formål og ram-
meplanens intensjoner. Strategien skal bidra til å re-
kruttere ansatte med relevant kompetanse og til å
heve kompetansen til alle grupper ansatte som jobber
i barnehagen. Et viktig mål er at flere ansatte skal ha
et minimum av barnehagefaglig kompetanse. 

Et system for kompetanseutvikling 
Både Brenna-utvalget og Barnehagelovutvalget

konkluderer med at det må satses mer systematisk på
kompetanseutvikling i barnehagesektoren. Departe-
mentets vurdering er at det er behov for et system for
kompetanseutvikling.

Regjeringen har de siste årene styrket innsatsen
for kvalitets- og kompetanseutvikling i barnehagene.
Denne innsatsen vil fortsette. Det er store forskjeller
i kompetansebehovene mellom de ulike barnehagene
og kommunene. Regjeringen vil etablere et system
for kompetanseutvikling i barnehagen som skal bidra
til bedre muligheter for langsiktig planlegging og økt
deltakelse i kompetansehevingstiltak. Systemet, som
er et hovedgrep i den nye kompetansestrategien, skal
bidra til å heve ansattes kompetanse og til å rekrutte-
re flere med relevant kompetanse til arbeid i barneha-
gen. I tillegg foreslås enkelte nye tiltak som blant an-
net skal bidra til å sikre at flere ufaglærte i barneha-
gen får et minimum av barnehagefaglig kompetanse
og stimulere til at flere ufaglærte som arbeider i bar-
nehagen tar fagbrev i barne- og ungdomsarbeiderfa-
get. Disse tiltakene starter opp i 2013. 

I tillegg til individuelle tiltak inneholder syste-
met barnehagebaserte kompetansehevingstiltak som
er rettet mot hele personalet. Gjennom barnehageba-
serte tiltak som har en forankring i den pedagogiske
ledelsen (pedagogisk leder og styrer), legges det til
rette for felles læring og faglig utvikling for hele per-
sonalgruppen i barnehagen. 

Kompetansestrategien skal bidra til å sikre et mi-
nimum av barnehagefaglig kompetanse hos ansatte
uten relevant utdanning og erfaring.  

Regjeringen vil
– arbeide for å oppfylle dagens pedagognorm og

øke andelen ansatte med relevant utdanning.
Spørsmålet om å øke kravet til pedagogisk be-
manning kan vurderes på lengre sikt, når barne-
hagene har fått tilstrekkelig kvalifisert personale
til å oppfylle dagens regelverk

– vurdere å fjerne dagens mulighet til å innvilge
varig dispensasjon fra utdanningskravet til peda-
gogisk leder og styrer 

– innlemme fagskoler i oppvekstfag i prøveordnin-
gen med fagskoletilbud for ansatte med studie-
kompetanse.

– bidra til mer enhetlig praksis i fylkene med hen-
syn til praksiskravet for fagbrev i barne- og ung-
domsarbeiderfaget

– etablere et system for kompetanseutvikling i bar-
nehagesektoren

– videreføre kampanjen for rekruttering til barne-
hagelærerutdanningen, herunder rekruttering av
personer med samiskspråklig bakgrunn.  

1.8 Barnehagens innhold
1.8.1 Innledning

Regjeringen vil nedsette en rammeplangruppe
som får i oppdrag å komme med forslag til revidert
rammeplan for barnehagens innhold og oppgaver.
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Gruppens mandat vil utarbeides i samsvar med drøf-
tinger og vurderinger i denne meldingen.

Regjeringens tiltak for barnehagens innhold må
ses i sammenheng med kompetansetiltakene regje-
ringen fremmer. 

1.8.2 Barnehagens arbeid med å omsette nye 
formåls- og innholdsbestemmelser til 
praksis

1.8.2.1 VURDERINGER

Implementering av de nye formåls- og innholds-
bestemmelsene skjer i den enkelte barnehage. Arbei-
det er langsiktig og må skje i samarbeid med alle par-
tene i sektoren. Lærerutdanningsinstitusjonene spil-
ler en viktig rolle i implementeringsarbeidet. Den
nye barnehagelærerutdanningen er forankret i barne-
hagens samfunnsmandat. Danningsbegrepet står
sterkt i alle kunnskapsområdene i utdanningen. 

Flere av kompetansetiltakene som er satt i gang
de siste årene, bidrar til å styrke implementeringen av
formålsbestemmelsen og rammeplanen i barnehage-
ne.

Samtidig kan de nye formåls- og innholdsbe-
stemmelsene i enda større grad integreres gjennom-
gående og helhetlig i rammeplanen for å gi barneha-
gen nødvendig støtte og veiledning i det pedagogiske
arbeidet. En helhetlig gjennomgang av rammeplanen
ble utsatt i påvente av Brenna-utvalgets, Barnehage-
lovutvalgets og Ekspertutvalgets utredninger. Med
dette som grunnlag igangsettes arbeidet med å revi-
dere rammeplanen for barnehagens innhold og opp-
gaver.  

1.8.3 Barnehagens arbeid med omsorg, lek og 
læring

1.8.3.1 VURDERINGER 
En nasjonal rammeplan er et sentralt virkemiddel

for å sikre et likeverdig pedagogisk tilbud til alle
barn. Dagens rammeplan for barnehagens innhold og
oppgaver er godt mottatt i sektoren. Nye undersøkel-
ser viser at rammeplanen følges opp i barnehagene.
Departementet mener det er positivt at stadig flere
barnehager arbeider noe eller ganske mye med om-
sorg, lek og læring og med barns sosiale og språklige
kompetanse. Barnehagen som kulturarena er imidler-
tid et område det arbeides lite med. Departementet
mener dette er et viktig område i et flerkulturelt sam-
funn. Temaområdet Danning og kulturelt mangfold i
den nye kompetansestrategien vil kunne bidra til økt
oppmerksomhet om barnehager som kulturarena. 

Departementet ønsker ikke å gi føringer for hvor-
dan barnehagen skal vekte arbeidsmåter, men er opp-
tatt av å sikre at alle barn blir sett og fulgt opp og at
innholdet i barnehagen støtter hvert enkelt barns ut-
vikling. Departementet vil derfor gi rammeplangrup-

pen i oppdrag å vurdere om det er behov for en nær-
mere omtale av arbeidsmåter og tilrettelegging av det
pedagogiske arbeidet.  

1.8.4 Et rikt og variert innhold

1.8.4.1 VURDERINGER 
Barnehagens innhold skal være variert og bidra

til et rikt læringsmiljø for alle barn. 
Departementet er tilfreds med utviklingen i bar-

nehagenes arbeid med fagområdene og spesielt med
at fagområdet Kunst, kultur og kreativitet har økt.
Departementet er også tilfreds med at fagområdet
Kommunikasjon, språk og tekst fortsatt har stor opp-
merksomhet i barnehagen.

Rammeplangruppen vil få i oppdrag å foreslå om
og eventuelt hvordan det bør gjøres endringer i antal-
let fagområder eller beskrivelsen av disse i lys av re-
levante samfunnsendringer. Barnehagens helsefrem-
mende og forebyggende funksjon og IKT er tema
som vil bli vurdert. 

Departementets kompetansestrategi skal bidra til
å støtte et rikt og variert innhold i barnehagen. Videre
fortsetter departementet det langsiktige arbeidet med
å videreutvikle et læringsmiljø i barnehagene som
skal fremme likestilling mellom gutter og jenter. Det
er viktig at barnehageeier følger opp intensjonen som
ligger i formål og rammeplan på dette området. 

Utdanningsdirektoratet skal følge med på hvor-
dan barnehagenes arbeid med fagområdene utvikler
seg og vurdere behov for flere tiltak på områder det
arbeides lite med. 

1.8.5 Barnehagens arbeid med barn i ulike 
aldersgrupper

1.8.5.1 VURDERINGER 
Regjeringen vil arbeide for at alle barn skal møte

et rikt omsorgs- og læringsmiljø i barnehagen. Regje-
ringen foreslår blant annet å innføre krav til grunnbe-
manning. Det kan også være behov for at rammepla-
nen er tydeligere på hvordan personalet kan tilrette-
legge for de yngste barna, og for en styrking av inn-
holdet i de skoleforberedende aktivitetene ved at so-
sial kompetanse og kommunikasjon, barns aktive
deltakelse og medvirkning i større grad vektlegges.

Rammeplangruppen vil få i oppdrag å vurdere
om og eventuelt hvordan rammeplanen kan legge fø-
ringer for det pedagogiske tilbudet til de yngste og
eldste barnehagebarna, herunder skoleforberedende
aktiviteter på barnehagens premisser.  

1.8.6 Planlegging, vurdering og dokumentasjon

1.8.6.1 VURDERINGER OG TILTAK

Departementet mener at dokumentasjon og vur-
dering er viktige og nødvendige verktøy i barneha-
gens arbeid med å oppfylle sitt pedagogiske mandat,
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i arbeidet for tidlig innsats og for å kunne gi like mu-
ligheter til alle barn. 

Departementet har vurdert om dagens barneha-
gelov gir et tilfredsstillende hjemmelsgrunnlag for
dokumentasjons- og vurderingsarbeid i framtidens
barnehage og er kommet til at det er ønskelig med en
spesifikk hjemmel i barnehageloven for barnehagens
arbeid med dokumentasjon og vurdering. Dette både
av hensyn til at en så viktig del av barnehagens arbeid
bør framgå av barnehageloven, og at hensynet til
barns personvern er ivaretatt på en tilfredsstillende
måte. Det skal ikke være tvil om hvilke rammer re-
gelverket setter på området. Departementet legger til
grunn at en tydeliggjøring av regelverket for doku-
mentasjon og vurdering i utgangspunktet ikke skal
føre til økt arbeidsbyrde for den enkelte barnehage.
En ny lovhjemmel vil klargjøre gjeldende rett og lig-
ge innenfor det barnehagene i dag praktiserer i sitt
dokumentasjons- og vurderingsarbeid.

Departementet vil at framtidens barnehager skal
arbeide systematisk med oppfølging av barna, og at
barn som har behov for særlig støtte oppdages og får
god og tidlig hjelp. Regjeringen foreslår derfor å inn-
føre en plikt for barnehagene om å tilby språkkartleg-
ging til barn som vurderes å ha særskilt behov for
språkinnsats. 

1.8.7 Tiltak som gjelder rammeplanen

Regjeringen vil
– nedsette en rammeplangruppe som får i oppdrag

å komme med forslag til revidert rammeplan for
barnehagens innhold og oppgaver

– foreslå en hjemmel i barnehageloven for å tyde-
liggjøre innhold og rammer for barnehagens ar-
beid med dokumentasjon og vurdering.  

1.8.8 Styrke barnehagens arbeid med barns 
språk

1.8.8.1 VURDERINGER OG TILTAK

Den grunnleggende språkutviklingen skjer i bar-
nehagealderen. Barnehagenes arbeid med språk er
høyt prioritert fra regjeringens side. Språkarbeidet i
barnehagen skal ivareta både majoritetsspråklige og
minoritetsspråklige barn og barn med nedsatt funk-
sjonsevne.

Departementet er svært tilfreds med at barneha-
gene arbeider aktivt med språk og barns språktileg-
nelse. Utdanningsdirektoratet gir våren 2013 ut en
veileder om arbeid med språk i barnehagen. 

Regjeringen vil i 2013 styrke kompetanseutvik-
lingen på det flerkulturelle området i hele utdan-
ningssektoren gjennom barnehage- og skolebasert et-
terutdanning.  

Plikt til å tilby språkkartlegging 
Departementet foreslår at det skal innføres plikt

til å tilby språkkartlegging til de barna som vurderes
å kunne ha behov for særskilt språkinnsats. Mange
barnehager driver i dag et aktivt og systematisk ar-
beid for å avdekke språklige utfordringer hos det en-
kelte barn. Det ligger dermed godt til rette for å inn-
føre en plikt til å tilby kartlegging ved behov. Samti-
dig viser Ekspertutvalgets vurderinger at det forelø-
pig ikke i samme grad ligger til rette for at det skal
kreves at alle barn tilbys språkkartlegging ved gitte
alderstrinn. 

En lovbestemmelse vil presisere barnehagens
plikt til å følge med på den språklige utviklingen hos
alle barn og å gjennomføre kartlegging og systema-
tisk observasjon for barn som vurderes å ha særskilt
behov for språkinnsats. Dette vil stille krav til peda-
gogenes profesjonsutøvelse. Regjeringen vil rette
ressursene inn mot å styrke kvaliteten på arbeidet
med språkkartlegging. Forslaget innebærer at
språkkartleggingen utføres når barnehagen eller for-
eldrene mener det er grunn til å vurdere barnas språk-
utvikling nærmere.

Departementet foreslår at det settes i gang et ar-
beid for å utvikle bedre verktøy og å heve personalets
kompetanse. Det vil videre være behov for å styrke
kunnskapsgrunnlaget om observasjon og kartlegging
av barns språk i barnehagen og om oppfølging av en-
keltbarn. 

Regjeringen vil
– innføre en plikt for barnehagene til å tilby

språkkartlegging til barn som vurderes å ha sær-
skilt behov for språkinnsats

– initiere pedagogisk utviklingsarbeid og forsk-
ning om vurdering av språk og språkmiljø og om
rammeplanens fagområde Kommunikasjon,
språk og tekst. 

1.8.9 Det samiske barnehagetilbudet

1.8.9.1 VURDERINGER OG TILTAK

Norge har gjennom ILO-konvensjonen anerkjent
samene som urbefolkning. Norge har derfor en særlig
forpliktelse til å ivareta samiske barns og foreldres
interesser. Å legge til rette for samiske barnehagetil-
bud der samisk språk og kultur står svakt er særlig
nødvendig. 

Også rammeplanen for barnehagens innhold og
oppgaver understreker betydningen av å tilrettelegge
barnehagetilbud for samiske barn.

Til tross for stor økning i barnehageplasser de se-
nere årene, har ikke antallet samiske barnehager/bar-
nehager med samiske avdelinger økt tilsvarende. Det
er grunn til å tro at mange kommuner mangler kom-
petanse og kunnskap om samiske barns rettigheter. I
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tillegg er det en utfordring å etablere tilbud for samis-
ke barn utenfor samiske kjerneområder. Dagens lov-
givning gir samiske barn i samiske distrikt rett til bar-
nehagetilbud som bygger på samisk språk og kultur.
I øvrige kommuner skal forholdene legges til rette for
at samiske barn kan sikre og utvikle sitt språk og sin
kultur. Barnehageeiere og barnehagemyndighet har
et klart ansvar for å oppfylle lov og rammeplan slik
at samiske barn får det barnehagetilbudet de har krav
på. Regjeringen vil sette i gang en helhetlig gjennom-
gang av barnehageloven med forskrifter. I denne
gjennomgangen vil det samiske perspektivet tas med.  

Regjeringen vil
– samarbeide med Sametinget om kompetanse- og

rekrutteringstiltak rettet mot ansatte i den samis-
ke barnehagesektoren

– bidra til samisk språkutvikling i barnehagen og
utvikling av pedagogisk materiell, herunder
oversettelser til de samiske språkene

– sammen med Sametinget bidra til at kommuner
og barnehageeiere har god kunnskap om barne-
hagetilbud for samiske barn. 

1.9 Barnehagens samarbeid med foreldre
1.9.1 Vurderinger og tiltak

Det er viktig med en god start for barna når de be-
gynner i barnehagen. Departementet vil i samarbeid
med direktoratet vurdere om og eventuelt på hvilken
måte barnehagene kan støttes i å legge til rette for
gode tilvenningsrutinger for barn og foreldre.

Departementet er svært tilfreds med at nesten alle
barnehager nå tilbyr to foreldresamtaler i året.  De-
partementet støtter Barnehageutvalgets tilråding om
ikke å lovfeste plikt til å tilby to foreldresamtaler i
året.

Departementet mener det er viktig å involvere
barnehageforeldre som gruppe, ikke bare i den enkel-
te barnehage, men også i utviklingen av den nasjona-
le og lokale barnehagepolitikken. Foreldreutvalget
for barnehager (FUB) har en viktig rolle på nasjonalt
nivå. Mange kommuner har valgt å opprette lokale
foreldreutvalg. Departementet ser positivt på at kom-
munene selv finner egnede løsninger for å involvere
foreldre i den lokale barnehagepolitikken, og støtter
Barnehagelovutvalgets vurdering om at det ikke bør
innføres en lovfesting av kommunale foreldreutvalg.

Når det gjelder utviklingen av et system for å føl-
ge med på kvaliteten i barnehagen og en nettportal
der det kan gis informasjon, også til foreldre, så må
begge deler være utformet i samsvar med gjeldende
barnehagelov med rammeplan, og system og portal
må etableres innenfor de rettslige rammene for per-
sonvernloven. Videre ønsker departementet at det
etableres et samarbeid med kommunene om hvordan

de best kan gi informasjon om kvalitetsarbeidet i bar-
nehagene til innbyggerne i sin kommune.  

Regjeringen vil
– vurdere om og eventuelt på hvilken måte barne-

hagene kan støttes i å legge til rette for gode til-
venningsrutiner for barn og foreldre

– ta sikte på å etablere et samarbeid med kommu-
nene om hvordan informasjon om kvalitetsarbei-
det i barnehagene best kan gis. 

1.10 Enkeltbarnet i fellesskapet – samarbeid til 
barnets beste

1.10.1 Barnehagemiljøet – et godt fysisk og 
psykososialt miljø

1.10.1.1 VURDERINGER OG TILTAK

Undersøkelser om det fysiske og psykososiale
miljøet bekrefter at dette er sentrale faktorer for bar-
nehagen og barnas trivsel. Barnehageeier må til en-
hver tid sørge for at kravene som settes til det fysiske
og psykososiale miljøet i forskrift om miljørettet hel-
severn i barnehager og skoler er oppfylt. I barnehage-
loven er det bestemmelser som krever en vurdering
av egnetheten på godkjenningstidspunktet for barne-
hagen, men det er ingen klare bestemmelser i barne-
hageloven som retter seg direkte mot det enkelte
barns behov for et godt fysisk og psykososialt miljø i
barnehagehverdagen, det vil si etter godkjennings-
tidspunktet. Departementet mener at reguleringen av
dette bør utredes nærmere. 

Regjeringens mål er nulltoleranse når det gjelder
mobbing. 

En tydeligere regulering av psykososialt miljø i
barnehageloven vil kunne styrke barnehagenes an-
svar for å arbeide forebyggende med å fremme et
trygt og inkluderende fellesskap, og ikke minst styr-
ke ansvaret for å oppdage og stoppe mobbing i bar-
nehagen. Barnehagelovutvalget begrunnet sitt for-
slag om å innføre en rett til godt fysisk og psyko-
sosialt miljø med at det er hevet over enhver tvil at
miljøet i barnehagen er viktig for barna, både i dag og
på lengre sikt. 

Etter gjeldende rett er både det fysiske og dels det
psykososiale miljøet regulert i regelverk som ligger
under Kunnskapsdepartementet og Helse- og om-
sorgsdepartementet. Kunnskapsdepartementet mener
at både styrker og svakheter ved dagens lovverk for
barnas skole- og barnehagemiljø må vurderes nær-
mere før det eventuelt innføres nye krav i barnehage-
loven. Målet med å eventuelt endre reglene på dette
området vil være å sikre alle barnehagebarn et barne-
hagemiljø som henholdsvis fremmer fysisk og psy-
kososial helse, trivsel, gode sosiale og miljømessige
forhold og forebygger sykdom og skade. Departe-
mentet ønsker en god regulering av dette, og ønsker
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derfor å utrede mulighetene for ny regulering av det
fysiske og psykososiale miljøet i barnehagen.  

Regjeringen vil
– utrede reguleringen av det fysiske og psyko-

sosiale miljøet i barnehagen. 

1.10.2 Spesialpedagogisk hjelp og PP-tjenesten

1.10.2.1 VURDERINGER OG TILTAK

Barnehagelovutvalget understreket i sin omtale
av flytting av reglene om spesialpedagogisk hjelp fra
opplæringsloven til barnehageloven at det er viktig at
rettigheten ikke svekkes. Departementet er enig i
denne vurderingen. Departementet er videre enig i at
retten til spesialpedagogisk hjelp bør tydeliggjøres
siden mange ulike tiltak kan falle inn under dagens
§ 5-7 i opplæringsloven. Det kan også være behov
for å vurdere ulike tiltak i relasjon til det tidligere
øremerkede tilskuddet til barn med nedsatt funk-
sjonsevne. Departementet er derfor enig i at formålet
og rekkevidden av spesialpedagogisk hjelp bør presi-
seres ved overføring av bestemmelsen.

Departementet er enig i Barnehagelovutvalgets
tilrådning om at PP-tjenesten bør få et mandat over-
for barnehagene, tilsvarende som for skolene. I dag
framgår det av loven at PP-tjenesten kun skal gjen-
nomføre den sakkyndige vurderingen for å avklare
om barnet har rett til spesialpedagogisk hjelp. I lys av
at Stortinget har sluttet seg til at opplæringsloven
§ 5-7 om spesialpedagogisk hjelp skal overføres til
barnehageloven, bør PP-tjenestens rådgivnings- og
veiledningsansvar også omfatte en rettslig definert
plikt til å veilede barnehagene. Både PP-tjenesten og
barnehagepersonalet ønsker at PP-tjenesten skal få et
større ansvar for å samarbeide systemrettet med bar-
nehager. 

Regjeringen vil
– overføre bestemmelsen om rett til spesialpedago-

gisk hjelp i opplæringsloven § 5-7 til barnehage-
loven uten at rettigheten svekkes 

– lovfeste at PP-tjenesten har et ansvar for å veile-
de barnehagene.  

1.10.3 Tilbudet til barn med særskilte behov

1.10.3.1 VURDERINGER

Enkelte barn trenger særskilt tilrettelegging i bar-
nehagen. En slik tilrettelegging vil ofte medføre ek-
strakostnader for barnehageeier. Departementet leg-
ger vekt på kommunens overordnede ansvar for tje-
nestetilbudet til sine innbyggere, uavhengig av funk-
sjonsnivå. Departementet mener det er viktig å følge
med på om alle barn med særskilte behov får et godt
barnehagetilbud også etter at rammefinansieringen
trådte i kraft. Statistikken om barn med særskilte be-

hov er ikke tilpasset endringene etter innlemmingen
av det øremerkede tilskuddet til barn med nedsatt
funksjonsevne. Departementet vil derfor vurdere
muligheten for å utvikle statistikken på dette områ-
det, slik at det blir mulig å følge med på om barn med
særskilte behov får et godt tilrettelagt barnehagetil-
bud.  

1.10.4 Tverretatlig samarbeid til barnets beste

1.10.4.1 VURDERING OG TILTAK

Samarbeidet mellom barnehage og barnevern er
et svært viktig område. Både undersøkelser og tall fra
SSB viser at det har funnet sted en positiv utvikling
og at barnehagene i større grad enn tidligere melder
fra til barnevernet ved bekymring. I den sammen-
heng vil departementet vise til at det også kan være
andre former for samarbeid mellom barnehagene og
barnevernet enn de formaliserte bekymringsmeldin-
gene. Andelen barnehager som har etablert rutiner
for kontakt med barnevernet har økt de senere årene.
Departementet mener at det er viktig at de ulike sek-
torene samarbeider best mulig for å sikre at de rette
tiltakene igangsettes når dette er nødvendig. 

Det er bestemmelsene om opplysningsplikt som
skal sikre en god informasjonsflyt mellom barneha-
gen og barnevern. Undersøkelser viser at 94 pst. av
barnehagene har rutiner for personalet i saker som
gjelder omsorgssvikt. I praksis synes noe av proble-
met å være usikkerhet knyttet til både vurderingen av
hvorvidt det skal tas kontakt med barnevernet og for-
skjellen mellom taushetsplikt og opplysningsplikt.
Departementet viser til Barnehagelovutvalgets vur-
dering av viktigheten av samarbeidsrutiner og slutter
seg til dette. Departementet vurderer likevel at best
mulig samarbeid mellom barnehagen og barnevernet
bør sikres på andre måter enn gjennom ytterligere
lovgivning om samarbeid. Videre vil departementet
påpeke betydningen av at kommunen som ansvarlig
for barnevernet bidrar til å sikre et best mulig samar-
beid og rutiner for dette.

Departementet vil sammen med Barne-, likestil-
lings- og inkluderingsdepartementet se nærmere på
virkemidler som kan bidra til å styrke samarbeidet
mellom barnevernstjenesten og barnehagen.

Brenna-utvalget mente at det bør sikres en tettere
kontakt mellom instansene som yter tjenester til før-
skolebarn, og at samarbeid med PP-tjenesten, det
psykiske helsevernet for barn og unge, kommune-
helsetjenesten og barnevernstjenesten kan bidra til
kunnskapsheving for både de ansatte i barnehagen og
de andre tjenestene. Departementet er enig i denne
vurderingen og vil arbeide videre for å sikre et best
mulig samarbeid med alle aktuelle instanser.

Barne-, likestillings og inkluderingsdepartemen-
tet skal legge fram et strategidokument om vold og
seksuelle overgrep mot barn og ungdom. Dokumen-
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tet skal synliggjøre regjeringens politikk og gi per-
spektiver og peke på tiltak for å forebygge, beskytte
og hjelpe barn som utsettes for vold og seksuelle
overgrep i og utenfor hjemmet. Det er viktig at bar-
nehagene har et godt samarbeid med helsestasjon og
barnevern i dette arbeidet. 

Overføring av informasjon om enkeltbarn fra
barnehage til skole stiller etiske krav. Dersom det
skal innføres en plikt om at opplysninger overføres,
må det innføres en klar lovhjemmel for dette. Depar-
tementet viser til at dette vil bli vurdert i arbeidet med
å tydeliggjøre reglene om dokumentasjon og vurde-
ring i barnehageloven.

På bakgrunn av forslagene i Meld. St. nr. 18
(2010–2011) og forslagene fra barnehagelovutvalget
om individuell plan, vil departementet i den kom-
mende gjennomgangen av barnehageloven vurdere
slike bestemmelser. 

Regjeringen vil
– bidra til å sikre, utvikle og styrke et best mulig

samarbeid med instanser som er av betydning for
barnehagen

– samle og systematisere kunnskap om forebyg-
gende innsatser for å oppdage og hjelpe utsatte
barn i alderen null til seks år, med vekt på å styr-
ke tilknytning og samspill mellom barn og for-
eldre

– vurdere å innføre bestemmelser om samarbeid
om utarbeiding og oppfølging av tiltak og mål i
individuell plan. 

2. Komiteens merknader
2.1 Framtidens barnehage

K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i -
d e r p a r t i e t ,  l e d e r e n  G u n n  K a r i n  G j u l ,
K å r e  S i m e n s e n ,  A r i l d  S t o k k a n - G r a n d e
o g  L e n e  V å g s l i d ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o l v e i g  H o r n e ,  Ø y v i n d  K o r s b e r g  o g
I b T h o m s e n ,  f r a  H ø y r e ,  L i n d a  C .  H o f -
s t a d  H e l l e l a n d  o g  O l e m i c  T h o m m e s -
s e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e p a r t i ,
R a n n v e i g  K v i f t e  A n d r e s e n ,  f r a  S e n t e r -
p a r t i e t ,  O l o v  G r ø t t i n g ,  o g  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i ,  Ø y v i n d  H å b r e k k e , viser til
meldingen. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
met fra Kristelig Folkeparti, slutter seg til regjerin-
gens mål om å sikre høy og likeverdig kvalitet i alle
barnehager for å bidra til at alle barn får en god start
i livet. Prisen skal være så lav at alle som ønsker det,
skal ha råd til å ha barn i barnehage. Hensynet til bar-
nets beste skal tillegges vekt. Tidlig innsats og tilpas-

ning av tilbudet til hvert enkelt barns behov skal stå
sentralt i barnehagen.  

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til at gjennom
meldingen gir regjeringen en tydelig retning for
framtidens barnehagepolitikk, både når det gjelder
kvalitet og innhold, ansattes kompetanse og styrin-
gen av sektoren.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet, viser til at Norge har,
med bakgrunn i urfolks rettigheter, en særlig forplik-
telse til å ivareta samiske barns og foreldres interes-
ser. Barnehagen er en av samfunnets viktigste arenaer
for å vedlikeholde og utvikle samisk språk, kultur og
identitet. Mangfoldsperspektivet, det å inkludere og
verdsette kulturelle variasjoner, står sentralt for å
videreutvikle barnehagens rolle som arena for fore-
bygging, inkludering og sosial utjevning. 

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S o s i a l i s t i s k
V e n s t r e p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , mener det
er viktig å sikre at barnehagene har god bemanning,
og er glad for at regjeringen vil innføre et krav om
grunnbemanning i barnehagen på én voksen per tre
småbarnsplasser (1:3) og én voksen per seks stor-
barnsplasser (1:6) innen 2020.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser videre til at re-
gjeringen varsler en revidering av rammeplanen for
barnehagens innhold og oppgaver, og støtter dette.  

E t  a n n e t  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Fremskrittspartiet og Høyre, viser til at regjerin-
gen tar sikte på å overføre tilsynsansvaret etter barne-
hageloven fra kommunene til fylkesmannen, da dette
kan bidra til å rendyrke og tydeliggjøre kommunenes
ansvar som lokal barnehagemyndighet. D e t t e
f l e r t a l l e t  støtter dette. D e t t e  f l e r t a l l e t  viser
til at regjeringen varsler at det skal foretas en helhet-
lig gjennomgang av barnehageloven. D e t t e  f l e r -
t a l l e t  støtter dette. 

2.2 Kunnskap om barnehagen jf. meldingens 
kapittel 3

K o m i t e e n  viser til at det i 2013 er 10 år siden
barnehageforliket ble vedtatt i Stortinget. Et tverrpo-
litisk løft for barnehagesektoren med fokus på finan-
siering og utbygging av sektoren. Barnehageforliket
var et løfte til foreldrene om full barnehagedekning,
høy kvalitet og lav pris. K o m i t e e n  registrerer nå at
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90 pst. av alle barn går i barnehage, og både kommu-
nene og de private barnehageeierne har bidratt i den
store dugnaden for å bygge nye og utvide eksisteren-
de barnehager.  

Selv om en har vært opptatt av å stimulere til kva-
litetsutvikling av barnehagens innhold samtidig med
den historiske satsingen på utbygging av barnehage-
plasser, mener k o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  at den raske
barnehageutbyggingen har skjedd uten tilstrekkelig
fokus på kvalitetsheving. D i s s e  m e d l e m m e r  vi-
ser til at dagens barnehagetilbud holder god kvalitet,
og brukerundersøkelser viser at foreldre generelt er
svært fornøyd med tilbudet, men likevel registrerer
d i s s e  m e d l e m m e r  at både Sverige og Danmark
rangerer foran oss i forhold som kan si noe om kvali-
teten på barnehagene.  

K o m i t e e n  mener den gode barnehagen skal
fylle mange roller. Den skal være en fleksibel vel-
ferdsordning og den skal være en god barndoms are-
na for barna. K o m i t e e n  mener derfor at en viktig
oppgave fremover er å styrke kvaliteten i barnehage-
ne. K o m i t e e n  vil i den anledning vise til St.meld.
nr. 41 (2008–2009) Kvalitet i barnehagene som et
viktig grunnlag for fremtidens barnehage. Både
St.meld. nr. 41 (2008–2009) og Barnehagelovutval-
gets utredning slår fast at det er nødvendig med mer
forskning og mer kunnskap om kvaliteten i barneha-
gene, og om hvordan barnehagen påvirker barna.
Kvaliteten på det som foregår til daglig i barnehagen
er avgjørende for hvordan barnehagen påvirker bar-
nas trivsel og utvikling.

K o m i t e e n  er glad for at en nå vil styrke barne-
hageforskningen ytterligere og at en satser mer på
forskning om styringen av sektoren. 

K o m i t e e n  viser til at St.meld. nr. 41 (2008–
2009) Kvalitet i barnehagen slo fast at kunnskaps-
grunnlaget på barnehagefeltet ikke var godt nok, og
at det derfor var nødvendig å satse på mer og bedre
forskning og statistikk og å utvikle et nasjonalt sys-
tem for å følge med på utviklingen av kvaliteten i
barnehagesektoren.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet og Høyre, viser til at re-
gjeringen har prioritert å øke forskningsinnsatsen på
barnehageområdet, og at det nå finnes mer kunnskap
om barnehagen enn noen gang tidligere.  

K o m i t e e n  mener at den nye kunnskapen er et
viktig bidrag for å styrke og videreutvikle barnehage-
tilbudet. 

K o m i t e e n  viser samtidig til at det foreløpig
finnes lite empirisk, systematisk norsk forskning om

hvordan kvaliteten i barnehagen påvirker barna, og
mener det er viktig at de longitudinelle studier på det-
te området videreføres slik at vi får kunnskap om de
langsiktige effektene av barnehage.

K o m i t e e n  viser til at regjeringen på bakgrunn
av kunnskap om hva som er viktig for kvaliteten i
barnehagen, kombinert med kunnskap om hvordan
sektoren i Norge ligger an, foreslår tiltak for å heve
personalets kompetanse, bevare den høye grunnbe-
manningen og unngå for store barnegrupper. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  vil spesielt rette
søkelyset på at det finnes for lite kunnskap om styrin-
gen av sektoren, da spesielt effekten av de statlige
virkemidlene. Slik d i s s e  m e d l e m m e r  ser det,
finnes det også for lite kunnskap om hvordan kom-
munene arbeider for å sikre likeverdige tilbud og om
effekten av dette arbeidet, og en må tilstrebe seg å
fremskaffe forskningsbasert kunnskap om dette fel-
tet. D i s s e  m e d l e m m e r  vil også bemerke at det
er viktig å formidle forskningsresultater ut til barne-
hagesektoren, og at det er nødvendig med økt samar-
beid mellom universiteter og høyskoler slik at det
kan bygges opp kompetansesentre innenfor barne-
hageforskning.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  merker seg at den fremlagte barnehage-
meldingen er lite konkret i sin innretning. Det har si-
den stortingsmeldingen om kvalitet i barnehagen
vært fremmet få initiativer fra regjeringen for å heve
kvaliteten i barnehagen, og forventningene til den
foreliggende meldingen har vært store i hele barne-
hagesektoren. D i s s e  m e d l e m m e r  stiller seg i ut-
gangspunktet positive til mange av forslagene i mel-
dingen, men har merket seg at forslag om ytterligere
utredning og vurdering, og uforpliktende formulerin-
ger som «regjeringen tar sikte på» går i igjen i mange
av forslagene. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er
behov for konkrete tiltak for å heve kvaliteten i sek-
toren, og opplever at meldingen i liten grad har for-
pliktende og konkrete forslag til tiltak. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , er svært fornøyd med
at regjeringen med stortingsmeldingen om «Framti-
dens barnehage» har fulgt opp mange av forslagene
som blant annet er fremmet i NOU-en «Til barns bes-
te». F l e r t a l l e t  er glad for at regjeringen vil vide-
reføre den store innsatsen som er igangsatt for å sikre
god kvalitet på barnehagetilbudet. F l e r t a l l e t  støt-
ter også de økte ambisjonene som framkommer i
meldingen og vil understreke støtte til at disse følges
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opp så raskt som mulig. F l e r t a l l e t  har merket seg
at det også fra opposisjonspartiene uttrykkes støtte til
flere av tiltakene, uten at dette i samme grad gjen-
speiles i partienes programmer eller alternative bud-
sjetter. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  mener noe av det viktigste samfunnet kan
gjøre for barnefamiliene, er å sikre dem et reelt valg
mellom å gi barna omsorg hjemme, gjennom en god
kontantstøtteordning, eller plass i en trygg og god
barnehage, der det er høy kvalitet på tilbudet. Fami-
liene bør ha et reelt valg, da må det finnes gode alter-
nativer å velge mellom.  

K o m i t e e n  vil understreke verdien av den nor-
ske barnehagetradisjonen, der barndommens egen-
verdi og barns frie lek blir ivaretatt. K o m i t e e n  me-
ner barna skal møtes med tillit og respekt, slik at de
kan utvikle seg i trygge omgivelser. K o m i t e e n  vil
understreke at barnehagehverdagen handler om
trygghet og omsorg, lek og læring. Barnehagen skal
være et trygt og godt sted for små barn å være, et sted
der barnet får utvikle seg gjennom lek, samspill og
kreativ utfoldelse.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
viser til at dette innebærer at barnehagen verken først
og fremst er en del utdanningsløpet eller et tiltak for
å forebygge problemer senere i livet. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener tid og ressurser først og fremst skal
brukes på barnehagens kjerneoppgaver, omsorg, lek
og utvikling. 

K o m i t e e n  viser til at regjeringen har meldt til
Stortinget at den vil utvikle et nasjonalt system for å
følge med på utviklingen av kvaliteten i barnehage-
sektoren, utarbeide en årlig nasjonal rapport om til-
standen i barnehagesektoren og opprette en nettpor-
tal om og for barnehager.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  har merket seg at re-
gjeringen kunngjorde dette for fire år siden, i mai
2009, i St.meld. nr. 41 (2008–2009) Kvalitet i barne-
hagen. D i s s e  m e d l e m m e r  har videre merket seg
at regjeringen i statsbudsjettet for 2012 varslet at
Kunnskapsdepartementet hadde startet arbeidet med
å utvikle et kvalitetsvurderingssystem i barnehage-
sektoren, men at ansvaret for systemet fra januar
2012 ville bli overført til Utdanningsdirektoratet.
D i s s e  m e d l e m m e r  har videre merket seg at re-
gjeringen i den foreliggende meldingen skriver at Ut-
danningsdirektoratet først i tildelingsbrevet for 2013

har fått i oppdrag å etablere et slikt system, og er
skuffet over den langsomme fremdriften. D i s s e
m e d l e m m e r  mener en kvalitetsportal for barneha-
gene kan være nyttig for langt flere enn nasjonale
myndigheter, og mener at mer av den informasjonen
barnehageeier og det offentlige har om barnehagen
bør være åpen for alle. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner at informasjon om tilsynsrapporter, brukerunder-
søkelser, pedagogtetthet, sykefravær mv. med fordel
kan offentliggjøres slik at foreldrene og andre inter-
esserte får fullt innsyn i kvaliteten i barnehagen.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener en nettbasert kvali-
tetsportal for barnehagene hvor foreldre har fullt inn-
syn i viktig informasjon om den enkelte barnehage,
vil bidra til bedre kvalitet i barnehagene. For forel-
drene vil dette være et grunnlag for valg av barneha-
ge. Portalen vil være en kunnskapsbase hvor man en-
kelt kan sammenligne ulike barnehager med felles
kvalitetskriterier. Dette skal ikke påføre barnehage-
ledelsen ekstra byråkrati, men heller tvert imot bidra
til at allerede innhentet informasjon også gjøres til-
gjengelig for den som vil ha mest nytte av det, i dette
tilfelle foreldrene.

D i s s e  m e d l e m m e r  er skeptiske til å lovfeste
for mange detaljerte krav til barnehagesektoren, da
dette kan undergrave mangfoldet i barnehagetilbu-
det, og den friheten kommunene og barnehageeierne
skal ha i utviklingen av et bedre tilbud.  

K o m i t e e n  viser til at det er viktig å sikre alle
barn et kvalitativt godt barnehagetilbud over hele
landet. K o m i t e e n  legger til grunn at likebehand-
ling av barn og barnehager forutsetter noen felles
standarder som sikrer et likeverdig og godt barneha-
getilbud.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  viser til at barnehage-
sektorens normer, som for eksempel pedagognormen
og arealnormen, i dag stort sett praktiseres som min-
stestandarder for barnehagene.  

K o m i t e e n  viser til at det er en rekke andre for-
hold ved den enkelte barnehages rammebetingelser
som påvirker barnehagetilbudet. De ansattes fag-
kompetanse og erfaring, arealstørrelse, voksentett-
het, sikkerhetstiltak, inneklima, avdelingsstørrelse,
universell utforming, egenbetaling og åpningstider er
eksempler på forhold som påvirker strukturkvaliteten
i barnehagen, forhold som myndigheter og barneha-
geeier allerede har informasjon om, og som med for-
del kan samles i en kvalitetsportal. Dette i motsetning
til informasjon om pedagogisk kvalitet og prosess-
kvalitet, som i sin natur er subjektiv og vanskelig å
måle. Strukturkvalitet i barnehagene er imidlertid en-
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klere å måle og presentere objektivt, da den i stor
grad kan tallfestes og etterprøves.

K o m i t e e n  mener mye taler for å utarbeide en
felles standard med nasjonale indikatorer for struk-
turkvalitet. Nasjonale retningslinjer for kvalitetsindi-
katorer vil gjøre informasjon om strukturkvalitet ver-
difull både for foreldrene, for forbedringsarbeidet i
den enkelte barnehage og kommune, og for forsk-
ning og utvikling av barnehagesektoren. K o m i t e -
e n  mener standardisert informasjon om faktorer som
voksentetthet, pedagogisk bemanning, dispensasjo-
ner fra utdanningskravet, sykefravær, fysiske forhold
som areal, inneklima og universell utforming, samt
informasjon om egenbetaling, mat- og turpenger og
åpningstider er informasjon som med fordel kan gis
en strukturert presentasjon.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  vil påpeke at også
brukerundersøkelser blant både foreldre og ansatte,
og kartlegging av de ansattes kompetanse, er infor-
masjon som, når den bearbeides og presenteres på
egnede måter, er nyttig både for barnehagen, forel-
drene, kommunen og nasjonale barnehagemyndighe-
ter. De fleste indikatorene bør være felles på nasjo-
nalt nivå, men hver kommune kan også ha nytte av å
kunne legge inn egne indikatorer og informasjon de
vil gjøre tilgjengelig for foreldre og andre. Dette kan
også bidra til å utvikle systemet.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at en portal med
sammenlignbar kvalitetsinformasjon vil gi foreldre
nyttig informasjon som gir bedre mulighet til å foreta
et kunnskapsbasert valg av barnehage. Barnehagen
kan bruke informasjonen til oppfølging og utvikling,
mens både foreldre, den enkelte kommune og barne-
hageeier vil ha nytte av anonymisert informasjon om
arbeidsmiljø, trivsel og kompetanse. En kvalitetspor-
tal vil også gi myndigheter og forskere objektiv og
anonymisert informasjon og statistikk i arbeidet for å
utvikle barnehagesektoren.  

K o m i t e e n  vil fremheve at mange kommuner
og barnehager allerede har begynt å utvikle kvalitets-
portaler i dag, det er derfor vesentlig at de nasjonale
verktøyene kan harmoniseres med lokale undersø-
kelser for å dra nytte av de erfaringene sektoren alle-
rede har på området, og for å unngå unødvendig ad-
ministrativt arbeid. Det bør legges vekt på at innrap-
portering kan skje enkelt og ubyråkratisk, og ved å ta
utgangspunkt i mest mulig informasjon som allerede
er tilgjengelig.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til at regjeringen
har tatt initiativ til å utvikle en kvalitetsportal for bar-

nehagene, som blant annet innebærer at det utarbei-
des felles nasjonale indikatorer for målbar kvalitet i
barnehagene, og at det legges til rette for at mest mu-
lig tilgjengelig informasjon om barnehagen på egnet
måte gjøres åpent tilgjengelig gjennom nettbaserte
løsninger. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  fremmer følgende
forslag: 

«Stortinget ber regjeringen ta initiativ til at det
utarbeides felles nasjonale indikatorer for målbar
kvalitet i barnehagene, og at det legges til rette for at
mest mulig tilgjengelig informasjon om barnehagen
på egnet måte gjøres åpent tilgjengelig i en nettbasert
kvalitetsportal.» 

K o m i t e e n  vil også vise til at barnehagene nå
er det tredje største velferdsområdet kommunen har
ansvar for. På bakgrunn av barnehagesektorens
økende betydning i kommunens ansvarsområde og
tjenesteproduksjon, mener k o m i t e e n  at det vil
være positivt om kommuner velger å utarbeide en lo-
kal kvalitetsmelding for barnehagene, som behandles
i kommunestyret. En slik kvalitetsmelding kan bidra
til at kommunen holder fokus på eierskap og kvali-
tetsarbeid i barnehagene. Kvalitetsmeldingen bør gi
informasjon som pedagogisk bemanning i alle barne-
hager i kommunen, hvilken barnehagefaglig kompe-
tanse kommuneadministrasjonen som ansvarlig
myndighet besitter, status for tilsynet med barneha-
gene, sykefravær, kompetansesammensetning, plan
for etter- og videreutdanning og hvordan barnehage-
ne konkret jobber for å sikre barns medvirkning.  

2.3 Et tilgjengelig barnehagetilbud til alle 
jf. meldingens kapittel 4

K o m i t e e n  vil vise til betydningen av at kom-
munene må sørge for friplasser eller gradert foreldre-
betaling for familier med lave inntekter, slik at også
de har råd til å velge barnehage for sine barn.

K o m i t e e n  vil i denne sammenheng også påpe-
ke betydningen av søskenmoderasjon. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Høyre, viser til at satsingen på makspris i
foreldrebetalingen har lagt til rette for at alle barn
uavhengig av foreldres økonomiske og sosiale situa-
sjon har mulighet til å benytte seg av barnehagetilbu-
det.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  mener det er viktig å ha et variert og mang-
foldig barnehagetilbud som gir foreldre valgmulig-
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heter og som samtidig kan virke inspirerende for bar-
nehageeierne. 

2.3.1 Rett til barnehageplass 
jf. meldingens kapittel 4.1

K o m i t e e n  viser til at retten til barnehageplass
i dag kun gjelder for barn som fyller ett år innen ut-
gangen av august, og der foreldrene har søkt om plass
innen fristens utløp.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til at regjeringen
foreslår en gradvis opptrapping til to barnehageopp-
tak i året for å redusere ventetiden for familier med
barn født 1. september eller senere, og støtter dette. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener dagens lovfes-
tede rettighet er urettferdig for de foreldre som blir
stående uten et barnehagetilbud inntil barnet er nes-
ten to år.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , mener det må være et
langsiktig mål å sikre alle barn rett til barnehage-
plass, uavhengig av når på året barnet er født, og at
foreldrene bør ha adgang til en barnehageplass når de
trenger det. F l e r t a l l e t  er klar over at flere opptak
vil øke etterspørselen etter pedagoger, men det vil
også medføre at flere foreldre vil kunne arbeide tidli-
gere. F l e r t a l l e t  er derfor tilfreds med at regjerin-
gen foreslår en gradvis opptrapping til to opptak i
året, og at dette imøtekommer foreldrenes behov for
en barnehageplass, uten at dette går på bekostning av
kvaliteten på tilbudet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener det er viktig å
sikre alle barn reell rett til barnehageplass, uavhengig
av når på året barnet er født, og er enig med regjerin-
gen i at foreldrene bør ha tilgang til en barnehage-
plass når de trenger det. D i s s e  m e d l e m m e r  er
klar over at flere opptak vil øke etterspørselen etter
pedagoger, men det vil også medføre at flere foreldre
vil kunne gå ut i arbeid tidligere.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener regjeringens løfte
om en opptrapping til to barnehageopptak er en altfor
passiv tilnærming, og regjeringen kommer heller
ikke med noen tidsaspekt for innføringen eller lovna-
der til budsjettet for 2014. D i s s e  m e d l e m m e r
mener derfor at intensjonen om full barnehagedek-
ning ikke er nådd før regjeringen har sikret alle ett-
åringer rett til barnehageplass uavhengig av når på
året de er født.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i , mener flere opptak per år over tid er riktig vei
å gå for å styrke fleksibiliteten og valgfriheten for
barnefamiliene. F l e r t a l l e t  vil understreke at en
viktig forutsetning ved krav om innføring av flere
opptak er at kommunene får tilført tilstrekkelig mid-
ler, slik at samtlige kommuner settes i stand til å rea-
lisere dette kravet.  

2.3.2 Mangfold i barnehagetilbudet 
jf. meldingens kapittel 4.2

K o m i t e e n  mener en av årsakene til at en har
lyktes med barnehageutbyggingen i Norge er det
mangfoldet en har av barnehager. En har hele tiden
vært opptatt av å bevare et mangfoldig barnehagetil-
bud og foreldrenes mulighet til å velge mellom ulike
barnehager. I den forbindelse har målet om likebe-
handling av private og kommunale barnehager vært
viktig.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  vil likevel uttrykke bekymring over at en
ennå ikke har fått på plass full likebehandling, slik in-
tensjonen i barnehageforliket var. D i s s e  m e d -
l e m m e r  vil også uttrykke sterk bekymring for de
negative konsekvensene overgangen fra statlig til
kommunal finansiering synes å få for mangfoldet i
norsk barnehagesektor.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener det er viktig å
ha fokus på klare tendenser til ensretting av barneha-
getilbudet med hensyn til forhold som driftsmessig
organisering/eierform, pedagogisk innhold, typer
barnehager, åpningstider, deltidstilbud, barnehagens
størrelse og utbredelse i kommunene. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener det spennende mangfoldet som
over år har formet norsk barnehagesektor, og som
brukerne er mest tilfreds med, må ivaretas og videre-
føres. I dag har både kommunale og private barneha-
ger ulike pedagogiske retninger som gir foreldre
valgmulighet og samtidig kan virke inspirerende for
barnehageeierne.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
met fra Kristelig Folkeparti, registrerer at regjeringen
nå er positiv til at barnehager kan ha mulighet til å ha
fleksible åpningstider og at det ikke bør fastsettes en
maksimal oppholdstid for barn i barnehager.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  legger valgfrihet for
familiene og barnas rettigheter til grunn for en fleksi-
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bel og rettferdig familiepolitikk, og mener dette bør
gjenspeile seg på de offentlige tilbudene som tilbys
landets familier. Med en fundamental tanke om at
folk har rett til valgfrihet i hverdagen må man etter
d i s s e  m e d l e m m e r s  syn vise mennesker tillit til
at de selv er i stand til å foreta valg til beste for seg
selv og sine familier.

Mange arbeidstakere over hele landet har ar-
beidstider som faller utenfor barnehagenes åpnings-
tider – det være seg kveldsarbeid eller nattarbeid – og
deres barn vil i all hovedsak falle utenfor kommune-
nes barnehagetilbud. Dette mener d i s s e  m e d -
l e m m e r  bør problematiseres, all den tid en slik inn-
retning av barnehagenes åpningstid stimulerer til re-
dusert yrkesaktivitet og gir liten fleksibilitet for bar-
nefamiliene. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
met fra Kristelig Folkeparti, er kjent med at det flere
steder, som en konsekvens av innbyggernes ulike ar-
beidstid, har vært gjennomført forsøk med kvelds- og
døgnåpne barnehager.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  viser til at disse har
blitt gitt som en ekstraservice til de foreldrene som
har hatt behov for et slikt tilbud, og har ikke vært noe
fast «oppbevaringssted for barn», slik kritikerne har
fryktet. D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at
forskning bl.a. har vist at en positiv konsekvens av
utvidede åpningstider er bedre tid til voksenkontakt
for barna, og at det pedagogiske utbyttet av å ha an-
ledning til å være i barnehagen på kveldstid også er
tilsvarende positivt. Barn i barnehager med fleksibel
åpningstid kan heller ikke sies å ha utviklet proble-
mer i tilknytning til det å sove borte fra hjemmet. 

D i s s e  m e d l e m m e r  ser imidlertid at det er
utfordringer som må løses før potensialet i barneha-
ger med fleksibel åpningstid kan benyttes fullt ut.
D i s s e  m e d l e m m e r  registrerer at slike barneha-
ger for tiden sliter økonomisk, og gjerne legger ned
innen et par år. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at
man i dag er avhengige av at barnehager som tilbyr
denne tjenesten må dekke nedslagsfeltet til flere an-
dre barnehager. Nøkkelen ligger her i finansieringen
og bevisstheten omkring muligheten for å holde bar-
nehager åpne utover kveldene og om nettene. D i s s e
m e d l e m m e r  legger her til grunn at skift- og tur-
nusarbeidere skal ha rett til å motta tjenester fra det
offentlige gjennom sine skattepenger, på lik linje
med andre arbeidstakere, og mener derfor det er
problematisk at utvidede åpningstider i praksis straf-
fer seg når det kommer til tildelingen av tilskuddet
fra kommunene. Sen kveld og natt er tider på døgnet
hvor barnehager ikke mottar støtte til drift, og d i s s e
m e d l e m m e r  registrerer at det derfor blir utfor-

drende for disse barnehagene å få økonomien til å gå
rundt.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil samtidig presisere at
nattåpne barnehager på ingen måte må ses på som et
utvidet barnevakttilbud, men at det er snakk om en
økt fleksibilitet og valgfrihet med tanke på når de
ukentlige timene i barnehagen skal benyttes. For å
sikre en best mulig utnyttelse av ressursene, og for å
unngå at barnehager misbrukes til spontan «oppbe-
varing» av barn, mener d i s s e  m e d l e m m e r  at
ordningen ved for eksempel Gardermoen Park barne-
hage kan være et eksempel. Her settes barnehageti-
mene opp etter foreldrenes vaktlister, og forutsigbar-
heten sikres derfor både for barnehagen og foreldre-
ne.  

K o m i t e e n  vil understreke betydningen av
mangfold i barnehagesektoren. K o m i t e e n  viser til
at dagens tilbud er preget av mangfold, og k o m i t e -
e n  mener det er et politisk mål å bevare og viderefø-
re dette mangfoldet. Det er verdifullt med variasjon i
pedagogisk innhold og ulike tema-barnehager. Man-
ge familier opplever at familiebarnehager er en form
som møter deres behov, mens andre har stor glede av
åpne barnehager. Noen familier ønsker et deltidstil-
bud, andre ønsker heltidsplass. Mange studenter er
avhengig av det tilbudet som studentbarnehagene gir,
for studentbarnehagene er annerledes enn andre bar-
nehager. 

K o m i t e e n  vil understreke viktigheten av at
studentbarnehagene gis rammevilkår som legger til
rette for at barnehagetilbudet kan tilpasses de sær-
skilte behovene studenter med barn har for tilrette-
lagte og fleksible løsninger. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  viser til at flere studentbarnehager har fått
økonomiske utfordringer med å kunne fortsette å til-
by det spesielle tilbudet som studentbarnehagene har.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener Kunnskapsdeparte-
mentet bør vurdere om det er nødvendig å gjeninnfø-
re et spesielt tilskudd til studentbarnehagene.

D i s s e  m e d l e m m e r  frykter at mangfoldet i
barnehagesektoren er i ferd med å reduseres, og er
spesielt bekymret for at de små barnehagene og bar-
nehager drevet av ideelle aktører og enkeltstående
aktører, pionerer innen sektoren, legger ned driften.  

K o m i t e e n  mener forutsigbarhet i finansierin-
gen av alle barnehager er avgjørende for å sikre et vi-
dere mangfold i sektoren. K o m i t e e n  mener det er
behov for å forbedre finansieringssystemet for priva-
te barnehager. I tillegg til målet om 100 pst. likebe-
handling er det nødvendig med bedre regler for be-
regning av hva som skal inngå i det som defineres inn
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i kostnadene for kommunale barnehager, altså det
som regnes som 100 pst. 

K o m i t e e n  har merket seg at kunnskapsminis-
teren allerede har varslet at Utdanningsdirektoratet
før sommeren får i oppdrag å vurdere endringer i for-
skrift om likeverdig behandling. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  mener det må innføres en maksimaltid
for barn i barnehage. D e t t e  m e d l e m  mener at det
i dag mangler et regelverk som sikrer barns rettighe-
ter på dette området. D e t t e  m e d l e m  mener at
mangelen på regulering av maksimal oppholdstid
gjør at barn i dag mangler sentrale rettigheter. Det er
i denne sammenhengen relevant å peke på at arbeids-
miljøloven har strenge reguleringer av arbeidstid for
voksne arbeidstakere. Voksne arbeidstakere har som
kjent både forhandlingsposisjon og sanksjonsmulig-
heter hvis de mener at deres behov og rettigheter ikke
er ivaretatt. Barn kan ikke på samme måte ivareta
egne interesser. For lovgiver er det derfor særlig vik-
tig å ha fokus på barns behov og rettigheter.

D e t t e  m e d l e m  mener det er viktig å utfordre
arbeidsgivere, både offentlige og private, til å bidra
til gode løsninger som imøtekommer småbarnsforel-
dres ønske om tid sammen med egne barn. D e t t e
m e d l e m  mener det er behov for lovreguleringer på
dette området for å sikre barns rettigheter, for å sikre
at arbeidslivet tilpasses familielivet og ikke omvendt,
samt for å sikre småbarnsforeldre forhandlingsposi-
sjon overfor arbeidsgiver. I dag finnes det ikke et na-
sjonalt regelverk som regulerer dette området. Det
finnes ingen nasjonale retningslinjer som sikrer barn
mot for lange dager i barnehagen. D e t t e  m e d l e m
mener en maksimal oppholdstid bør være 47,5 timer
per uke. Det tilsvarer en gjennomsnittlig oppholdstid
på 9,5 timer i fem ukedager. Det gir mulighet for ar-
beidstid og reisetid, både for enslige forsørgere som
både følger og henter barnet, og for to foreldre som
deler på oppgavene. De fleste foreldre vil anse 47,5
timer i uka som for lang tid i barnehagen. Det er
imidlertid også vanskelig å sette en tid som begrenser
for eksempel aleneforsørgeres mulighet til å være i
arbeid. D e t t e  m e d l e m  mener likevel at en slik
bestemmelse er viktig for å gi barn rettigheter og gi
rammer om barnehagehverdagen.

D e t t e  m e d l e m  fremmer på denne bakgrunn
følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen legge fram forslag
om maksimal oppholdstid i barnehager på 47,5 timer
per uke.»

 

2.3.3 Fortsatt frivillig barnehagedeltagelse 
jf. meldingens kapittel 4.3

K o m i t e e n  viser til at nesten alle barn i dag går
i barnehage. K o m i t e e n  er likevel tilfreds med at
regjeringen ikke mener det er aktuelt å innføre obli-
gatorisk barnehage for alle. For k o m i t e e n  er det
viktig at en har et kvalitetsmessig godt tilbud som er
valgfritt og fleksibelt for de foreldre som ønsker å be-
nytte seg av barnehagen.  

2.3.4 Foreldrebetaling

K o m i t e e n  mener at alle foreldre som ønsker et
barnehagetilbud for sine barn skal ha mulighet til å
velge det uavhengig av egen økonomi. K o m i t e e n
viser til foreldrebetalingsundersøkelsen fra Statistisk
sentralbyrå (SSB), som viser at både høy- og lavinn-
tektsfamilier har fått redusert foreldrebetaling etter
innføring av maksimalpris, men at reduksjonen har
vært minst for lavinntektsfamiliene.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til at målet i So-
ria Moria I er en maksimalgrense for foreldrebetalin-
gen på 1 750 kroner (2005-kroner), og at det i de år-
lige statsbudsjettene har blitt bevilget midler til no-
minell videreføring av maksimalprisen. F l e r t a l l e t
viser videre til at maksimalprisen i 2013 er på 2 330
kroner i måneden for en heltidsplass.

F l e r t a l l e t  viser til at forskrift om foreldrebe-
taling gir bestemmelser om at det skal være søsken-
moderasjon, og at kommunen skal ha ordninger som
tilbyr barnefamilier med lavest betalingsevne en re-
duksjon eller fritak for foreldrebetaling. Det er om
lag 32 100 barn i alderen ett til fem år som ikke går i
barnehage. F l e r t a l l e t  registrerer imidlertid at fler-
tallet av dagens foreldre oppgir andre grunner enn
pris som årsak til at de ikke søker plass i barnehage
for sitt barn. F l e r t a l l e t  mener at en har tilfredsstil-
lende ordninger som skal gi foreldre med lavest beta-
lingsevne lavere utgifter til barnehageplass, men me-
ner likevel det er behov for å veilede kommunene i
forståelsen av regelverket knyttet til reduksjon i eller
fritak fra foreldrebetaling for barnefamilier med la-
vest betalingsevne. F l e r t a l l e t  mener at kommune-
ne bør opprettholde eller innføre en viss form for inn-
tektsgradert foreldrebetaling. En slik ordning bør ha
minimum to satser slik at barnefamilier med lav be-
talingsevne blir definert. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  mener det må innføres
bedre moderasjonsordninger for lavinntektsfamilie-
ne for å sikre at alle familier kan nyte godt av barne-
hagetilbudet.  
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K o m i t e e n  er også opptatt av å sikre at barne-
hagens tilbud når alle barn som kan ha nytte av å gå
i barnehage.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  mener derfor at det bør tilbys gratis barne-
hageplass til alle barn av flyktninger og asylsøkere
som deltar på introduksjonsprogrammet. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , er kjent med at kom-
muner med asylmottak får vertskommunetilskudd fra
UDI for å dekke utgifter til kommunale tjenester for
beboerne. Tilskuddet inkluderer også midler til bar-
nehageplass for 4–5 åringer. F l e r t a l l e t  mener at
departementet, i den helhetlige gjennomgangen av
barnehageloven, også bør inkludere en utvidelse av
retten til å gjelde barn av asylsøkere. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  fremmer følgende for-
slag: 

«Stortinget ber regjeringen sørge for at inntekts-
graderingen av barnehagenes foreldrebetaling får
bedre sosial profil, slik at flere familier med lav inn-
tekt får lavere barnehagepriser. Regjeringen bes
komme tilbake til Stortinget på egnet måte.»

 

2.3.5 Familiebarnehager 
jf. meldingens kapittel 4.5

K o m i t e e n  viser til at selv om det de siste årene
har vært en nedgang i antall familiebarnehager, ut-
gjør disse fortsatt en viktig del av mangfoldet i norsk
barnehagesektor. Noen foreldre foretrekker familie-
barnehage foran ordinær barnehage, og i enkelte om-
råder er bosettingen så spredt at det ikke er grunnlag
for annet enn familiebarnehager. K o m i t e e n  mener
derfor at man må sikre et regelverk som fortsatt gjør
det mulig å etablere og drive gode familiebarneha-
ger. Samtidig er k o m i t e e n  enig i at familiebarne-
hager er sårbare som pedagogiske institusjoner, og er
derfor enig i å gi kommunen ansvar for å sørge for
pedagogisk veiledning i familiebarnehagene som
ikke får ansatt veileder.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , støtter forslaget om å
fjerne unntaksbestemmelsene for familiebarnehage-
ne i dagens regelverk om å kunne godkjenne familie-
barnehager i ubebodde hjem og enkeltstående hjem,
og om å drive doble grupper ved godkjenning av nye

familiebarnehager. Doble grupper innebærer at fami-
liebarnehagen kan ha ti barn til stede samtidig, og da
har enkelte familiebarnehager fjernet seg fra de små
barnegruppene som skal være familiebarnehagenes
særpreg. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  er likevel redd for at
fjerningen av hele dispensasjonsretten kan få uheldi-
ge virkninger, særlig i områder der det ikke er grunn-
lag for ordinær barnehage. D i s s e  m e d l e m m e r
støtter derfor ikke regjeringens forslag om å fjerne
dispensasjonsretten fra utdanningskravet, og mener
dispensasjonsretten til henholdsvis å drive i ubebod-
de hjem og med doble grupper kan gis for ett år av
gangen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  støtter regjeringens forslag om å fjer-
ne unntaksbestemmelsen for familiebarnehager i da-
gens regelverk om å kunne godkjenne familiebarne-
hager i ubebodde hjem. D e t t e  m e d l e m  ønsker
imidlertid ikke å fjerne unntaksbestemmelsene om å
kunne godkjenne familiebarnehager i enkeltstående
hjem og om å drive doble grupper. D e t t e  m e d -
l e m  støtter regjeringens forslag om å fjerne adgan-
gen til dispensasjon fra utdanningskravet til pedago-
gisk leder for veiledere av familiebarnehager, men
vil understreke at en slik endring forutsetter at kom-
munene stiller med pedagogisk veiledning dersom
familiebarnehagen ikke får ansatt veileder. D e t t e
m e d l e m  mener et slikt veiledningsansvar bør på-
legges kommunene for å sikre stabilitet og gode ram-
mevilkår for familiebarnehagene. 

2.3.6 Åpne barnehager 
jf. meldingens kapittel 4.6

K o m i t e e n  viser til at åpne barnehager er en del
av det norske barnehagemangfoldet, og som for dem
som benytter seg av dette tilbudet kan være av stor
betydning. 

K o m i t e e n  vil fremheve åpne barnehagers be-
tydning som integreringsarena for innvandrerforel-
dre og deres barn, familier man vet velger ordinær
barnehage i mindre grad enn andre. Det er derfor vik-
tig at det fremtidige regelverket sikrer disse barneha-
gene drivverdige rammevilkår og at de anerkjennes
som del av det norske barnehagetilbudet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  mener derfor det er viktig med et regelverk
som sikrer disse barnehagene drivverdige rammevil-
kår og at de anerkjennes som en del av det norske
barnehagetilbudet, og ber derfor regjeringen innlem-
me gjennomgangen av finansieringen av åpne barne-
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hager som en del av den undersøkelsen som skal
gjennomføres av åpne barnehager.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at åpne
barnehager er et verdifullt tilbud til mange familier.
Tilbudet har en viktig sosial funksjon, og gir også et
pedagogisk tilbud til barn som ikke får det i annen
barnehage. D i s s e  m e d l e m m e r  vil påpeke at
åpen barnehage som stående lavterskeltilbud forut-
setter en kapasitet som ikke nødvendigvis gjenspei-
les i de gjennomsnittlige besøkstallene. D i s s e
m e d l e m m e r  vil understreke at finansieringen må
ta høyde for at det til tider er overkapasitet i tilbudet.
Besøkstallene til åpne barnehager varierer, og selve
barnehageformen tilsier at barnehagen må ha en ka-
pasitet og et stående tilbud som ikke nødvendigvis
benyttes til enhver tid, hele åpningstiden, men som
likevel må finansieres.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at noen familier
ønsker et deltidstilbud i ordinær barnehage. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at det følger av barnehagelo-
ven § 12 at søkernes ønsker og behov skal tillegges
stor vekt ved barnehageopptaket. Det er kommunens
ansvar å sørge for at foreldre som ønsker deltidsplass
i barnehage for barnet sitt, får det. Beregningen av
rammetilskuddet til kommunene er basert på objekti-
ve kriterier, og faktisk antall barn i barnehage, her-
under barn med deltidsplass, påvirker ikke beregnin-
gen av rammetilskuddet til kommunene. Tilskuddet
til ikke-kommunale barnehager beregnes ut fra gjen-
nomsnittlige kostnader per heltidsplass til ordinær
drift i tilsvarende kommunale barnehager. I bereg-
ningen omregnes deltidsplasser til heltidsplasser. Fi-
nansieringsordningen legger således til rette for at
ikke-kommunale barnehager skal kunne tilby del-
tidsplasser på lik linje med kommunale barnehager.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Kunnskapsde-
partementet har presisert normen om pedagogisk be-
manning, og at denne presiseringen ifølge KS har
ført til at enkelte private barnehager ikke ønsker å til-
by deltidsplasser da disse blir dyrere enn heltidsplas-
ser. D i s s e  m e d l e m m e r  vil vise til at regjeringen
har varslet en vurdering av innspillet fra KS i forbin-
delse med den helhetlige gjennomgangen av barne-
hageloven med forskrifter. D i s s e  m e d l e m m e r
mener det er viktig å legge til rette for at det også fin-
nes tilbud om deltidsplasser i barnehagene, og at
rammevilkårene og lovgivningen bidrar til dette.
D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at familier som
egentlig ønsker deltidsplass, i noen tilfeller i dag må
velge å betale for heltidsplass, eller de velger ikke å
benytte barnehagetilbudet i det hele tatt. D i s s e
m e d l e m m e r  mener dette er uheldig og vil under-
streke at fleksibilitet ut fra de ulike familiers behov
bør være et viktig premiss for barnehagepolitikken. 

2.4 Styring av barnehagesektoren 
jf. meldingens kapittel 5

2.4.1 Helhetlig gjennomgang av barnehage-
loven jf. meldingens kapittel 5.2

K o m i t e e n  viser til at kommunene har viktige
myndighetsoppgaver i barnehagesektoren, samtidig
er kommunen også eier av barnehager i en sektor der
omtrent halvparten av barnehagene er private. K o -
m i t e e n  mener det er viktig at regelverket er utfor-
met slik at barnehageeiere, ansatte, foreldre og andre
kan sette seg inn i hvilke lovbestemte forpliktelser
barnehagene har. K o m i t e e n  viser til at regjeringen
nå foreslår å sette i gang en helhetlig gjennomgang
av barnehageloven med forskrifter for å sikre et best
mulig styringsverktøy i fremtidens barnehagesektor.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  er usikker på om det
er nødvendig å bruke ressurser på en helthetlig gjen-
nomgang av lovverket nå, da store deler av barneha-
geloven fungerer bra og de senere årene har vært re-
vidert. D i s s e  m e d l e m m e r  mener en heller bør
prioritere å møte de allerede kjente og viktige mang-
lene ved dagens regelverk. Særskilt gjelder dette fi-
nansieringen av sektoren. D i s s e  m e d l e m m e r  vil
peke på at de erfaringer en nå har med innføring av
rammefinansiering, har vist at regelverket knyttet til
finansiering av private barnehager ikke har vært
gjennomarbeidet godt nok. D i s s e  m e d l e m m e r
vil også peke på at det er store forskjeller på regel-
verkforståelsen fra kommune til kommune, noe som
fører til ulik forvaltningspraksis, hvilket i seg selv er
meget uheldig.  

2.4.2 Behov for tilsynsmyndighet 
jf. meldingens kapittel 5.3

K o m i t e e n  vil vise til at barnehagene skal være
en god arena for omsorg, lek, læring og danning.
K o m i t e e n  mener det er viktig å sikre at barneha-
gene har tilfredsstillende rutiner og at driften av bar-
nehagene skjer på en forskriftsmessig måte.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  viser til at over halvparten av dagens bar-
nehager er private. Det er i dag en konkurranse mel-
lom private og kommunale barnehager, samtidig som
kommunen utøver viktige myndighetsoppgaver i
sektoren.  

K o m i t e e n  viser til at utfordringen knyttet til
kommunens tilsynsrolle dreier seg om at kommunen
har ulike roller og oppgaver i barnehagesektoren som
kan skape utfordringer for tilsynets habilitet.  
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K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  vil i den anledning
vise til merknader og forslag fra Fremskrittspartiet i
Innst. 14 S (2012–2013) der en viser til viktigheten
av å få på plass et uavhengig tilsyn. D i s s e  m e d -
l e m m e r  er derfor svært glad for at regjeringen nå
endelig har kommet til den samme konklusjon, men
er usikker på regjeringens forslag som sier at en skal
ta sikte på å overføre tilsynet fra kommunen til fyl-
kesmannen, vil tre i kraft raskt. D i s s e  m e d l e m -
m e r  vil understreke at fremtidens barnehagesektor
krever et uavhengig og kompetent tilsynsorgan som
kan bistå til slik kvalitetsutvikling både ved veiled-
ning og kontroll, og mener regjeringen så raskt som
mulig må overføre ansvaret med å føre tilsyn med en-
keltbarnehager etter barnehageloven fra kommunene
til et uavhengig tilsyn.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig å få
plass et uavhengig tilsyn, og på denne bakgrunn
fremmes følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen fremme sak om å
opprette et uavhengig tilsyn for barnehagene.» 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet og Høyre, støtter regje-
ringens forslag om at ansvaret for å føre tilsyn med
enkeltbarnehager etter barnehageloven overføres fra
kommunen til fylkesmannen. 

2.4.3 Rammefinansiering 
jf. meldingens kapittel 5.5

K o m i t e e n  viser til at finansieringen av barne-
hagesektoren ble overført til kommunene i 2011.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til at ressursbru-
ken på barnehager totalt sett har økt fra 2011 til 2012.
F l e r t a l l e t  viser videre til at regjeringen fortsatt
ønsker å sikre gode rammevilkår for de ikke-kommu-
nale barnehagene. Rammefinansieringen av barneha-
gene fra 2011 har vært en stor overgang for kommu-
nene, og forskriften om likeverdig behandling har
virket kort tid. Det vil derfor ta noe tid for kommune-
ne å tilpasse seg en så stor finansieringsreform.
F l e r t a l l e t  er enig i at det er viktig at regjeringen
følger med på kostnadene i barnehagene for å få et
grunnlag for fastsetting av nasjonale tilskuddssatser
for ikke-kommunale barnehager knyttet til forskrif-
ten om likeverdig behandling. De nasjonale satsene
for kapital kan benyttes av alle kommuner, mens
driftstilskuddssatsene kun kan benyttes av kommu-
ner som ikke har egne tilsvarende barnehager.

F l e r t a l l e t  peker videre på at regjeringen vars-
ler at den, gjennom Utdanningsdirektoratet, også vil
følge med på hvordan kommunene forvalter det an-
svaret som er gitt dem i forskrift om likeverdig be-
handling ved tildeling av offentlige tilskudd til ikke-
kommunale barnehager knyttet til studentbarnehage-
ne. Regjeringen vil fortløpende vurdere endringer i
rundskrivet om likeverdig behandling for å gjøre re-
gelverket tydeligere. F l e r t a l l e t  støtter dette.

F l e r t a l l e t  viser til regjeringens mål om å sikre
økonomisk likebehandling ved å trappe opp tilskud-
dene over en periode på inntil fem år og å legge til
rette for likeverdige lønns- og arbeidsvilkår. Full inn-
fasing av likeverdig behandling mellom kommunale
og ikke-kommunale barnehager vil bidra til utjev-
ning av personalkostnadene, og dette vil legge til ret-
te for likeverdige lønns- og arbeidsvilkår i kommu-
nale og ikke-kommunale barnehager og sikre like-
verdig kvalitet i barnehagene. Bestemmelsen om
bruk av offentlig tilskudd og foreldrebetaling begren-
ser videre muligheten for de ikke-kommunale barne-
hagene til å ha vesentlig lavere personalkostnader
enn de kommunale barnehagene. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  mener denne overføringen ikke har vært
spesielt vellykket og viser til at det nå er større for-
skjeller mellom de private og kommunale barneha-
gene. D i s s e  m e d l e m m e r  er bekymret for finan-
sieringen av barnehagene, og er skuffet over at regje-
ringen ikke har fullført barnehageforliket som inne-
bærer full likebehandling av private og offentlige
barnehager.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  mener erfaringene fra overførin-
gen har vist at dette var feil vei å gå, og viser til at
Fremskrittspartiet allerede ved behandlingen av
kommuneproposisjonen 2011 advarte mot en slik
omlegging. Fordelingsnøkkelen gir tidvis vilkårlige
utslag, hvor barn i én kommune tilsynelatende blir
mer eller mindre verdt enn barn i nabokommunen,
hvilket d i s s e  m e d l e m m e r  finner uakseptabelt. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  er dessuten opptatt av
den fortsatt manglende likebehandlingen av kommu-
nale og ikke-kommunale barnehager. Det er påfal-
lende hvordan regjeringen i forbindelse med revidert
nasjonalbudsjett plutselig finner rom for 2 pst. ekstra
økning i tilskuddet til de ikke-kommunale, men d i s -
s e  m e d l e m m e r  registrerer at det fortsatt er for li-
ten vilje til å foreta en reell likebehandling fra regje-
ringspartienes side. 



26 Innst. 380 S – 2012–2013

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  fremmer følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen i forbindelse med
statsbudsjettet for 2014 om å fremme forslag om 100
pst. likebehandling av kommunale og ikke-kommu-
nale barnehager.» 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  fremmer følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen i forbindelse med
statsbudsjettet for 2014 legge frem forslag om be-
hovsstyrt statlig finansiering av barnehagesektoren,
basert på antall barn og antall timer i den enkelte bar-
nehage.» 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener innføringen av
rammefinansiering fra 1. januar 2011 var en forhas-
tet avgjørelse fra regjeringen. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til at overføringen har ført til unødvendig
usikkerhet blant foreldre, ansatte, barnehageeiere og
kommunene, både med tanke på uklare økonomiske
rammebetingelser og vilkår for drift. D i s s e  m e d -
l e m m e r  har registrert at flertallet av fylkesmenne-
ne har meldt at kommunene har problemer med å
håndtere forskrift om likeverdig behandling ved til-
deling av offentlige tilskudd. En av fylkesmennene
har gått så langt som å uttrykke bekymring for kvali-
teten i barnehagene. D i s s e  m e d l e m m e r  har vi-
dere merket seg at også Norges kemner- og kommu-
neøkonomforbund har kritisert regelverket, og at for-
bundet på eget initiativ har oversendt en rekke kon-
krete endringsforslag til regjeringen. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener private barnehager bidrar til stort
mangfold i barnehagetilbudet, videreutvikling av
barnehagesektoren, større foreldreinnflytelse og bi-
drar til effektiv ressursutnyttelse i sektoren.

På denne bakgrunn finner d i s s e  m e d l e m -
m e r  det oppsiktsvekkende lite offensivt at regjerin-
gen kun «på sikt vil vurdere behovet for endringer i
forskriften». D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er
et åpenbart behov for enklere regler, og ønsker derfor
full likebehandling, og en gjennomgang av finan-
sieringsordningen med mål om en enklere stykkpris
for å gi mer forutsigbarhet og et mer rettferdig til-
skudd. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  fremmer følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen, etter prinsippet om at
alle like tilbud til barn skal gi rett til like tilskudd,
kartlegge omfanget av de problemene private barne-
hager og kommunale barnehagemyndighet erfarer
med dagens regelverk for barnehagefinansiering,
foreta en gjennomgang og forenkling av regelverket
for å avhjelpe disse problemene, og komme tilbake
til Stortinget med en egen sak om dette.»

 

2.5 Bemanning og barnegrupper jf. meldingens 
kapittel 6

2.5.1 Bemanning jf. meldingens kapittel 6.1

K o m i t e e n  registrerer at Norge har en relativt
god bemanning i barnehagene i forhold til resten av
Skandinavia. K o m i t e e n  mener det er viktig at bar-
nehagene har en god grunnbemanning, da dette er
med på å sikre en trygghet for både barn, ansatte og
foreldre. Nok voksne er nødvendig for å kunne ivare-
ta et sikkerhetsmessig og pedagogisk forsvarlig til-
bud i barnehager. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S o s i a l i s t i s k
V e n s t r e p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , er enig med
regjeringen i at det å fastsette krav til generell grunn-
bemanning vil sette en standard for nivået på beman-
ningen og være et godt tiltak som vil kunne bidra til
å sikre kvaliteten i barnehagene og ivareta det enkelte
barnet på en god måte. F l e r t a l l e t  viser til at regje-
ringen innen 2020 vil innføre et krav til grunnbeman-
ningen der forholdstallet mellom voksne og barn
fastsettes til 1:3 for barn under tre år (én voksen per
tre barn målt i heltidsplass per årsverk) og 1:6 for
barn over tre år (én voksen per seks barn målt i hel-
tidsplass per årsverk). Dette vil gjelde for barneha-
gen i sin helhet.  

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , er enig i at det er viktig
at barnehagen tilstreber at bemanningen er tilstrekke-
lig gjennom hele dagen og ved sykdom. Tidspunktet
innen 2020 er valgt for å gi barnehageeiere tid til
blant annet å rekruttere tilstrekkelig personale. Bar-
nehageeier i ikke-kommunale barnehager må sørge
for at kravet blir oppfylt og må finne økonomisk rom
for dette innenfor det tilskuddet som kommunen til-
deler. Innføringen av krav til grunnbemanningen vil
bli fulgt opp i kommende lovgjennomgang av barne-
hageloven og i samarbeid med kommunesektoren.
D e t t e  f l e r t a l l e t  støtter dette. 

Det er viktig å sikre et regelverk som slår fast at
barnehageeiere skal kunne vurdere barnehagens tota-
le bemanning ut fra behov, og k o m i t e e n s  m e d -
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l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  mener at en
konstant norm vil være uheldig og også få konse-
kvenser for barnehagens mulighet til å avhjelpe for-
eldre i uforutsette situasjoner.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  er videre av den opp-
fatning at den viktigste utfordringen barnehagene
står foran er å få på plass en god og forutsigbar finan-
siering, og ikke minst å få oppfylt pedagognormen
som allerede er vedtatt. D i s s e  m e d l e m m e r  er
svært bekymret over tall fra Samordnet opptak om at
søknaden til barnehagelærerutdanningen har gått ned
siden 2012, og mener regjeringen nå må sette inn til-
tak for å få endret dette. I tillegg vet man at rundt
17 000 barnehagelærere arbeider andre steder enn i
barnehagene, noe det også må jobbes for å endre.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  viser også til at flere viktige
høringsinstanser, deriblant KS og PBL, ikke støtter
regjeringens forslag om å innføre en bemannings-
norm.  

D i s s e  m e d l e m m e r  vil vise til at en allerede
i dag har en pedagognorm som en ikke klarer å opp-
fylle, og mener det vil være feil å innføre en ny norm
før denne har blitt styrket. D i s s e  m e d l e m m e r
mener likevel det er viktig at barnehagene har en god
grunnbemanning som sikrer barna en trygg og god
hverdag.

D i s s e  m e d l e m m e r  registrerer også at regje-
ringens forslag om å innføre en bemanningsnorm
ikke skal trå i kraft før i 2020, noe som kun kan opp-
fattes som fromme ønsker. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  me-
ner det er viktig at barnehagene har nok kompetente
ansatte, og støtter forslaget om en bemanningsnorm.
D i s s e  m e d l e m m e r  viser til skriftlig spørsmål
fra representanten Linda Hofstad Helleland til stats-
råden, om hvordan grunnlaget for bemanningsnor-
men skal beregnes og hvordan innfasingen skal skje,
og merker seg at dette foreløpig ikke er utarbeidet.
D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at regelver-
ket for bemanning må utformes med nødvendig flek-
sibilitet for dagens mangfold av barnehager, og vil
samtidig påpeke at kompetansenivået hos barnehage-
ledelse og pedagogisk ledelse har vesentlig betyd-
ning for kvaliteten i barnehagetilbudet. D i s s e
m e d l e m m e r  mener derfor at ressurser for å fylle
de over 4 000 stillingene hvor ansatte har dispensa-
sjon fra utdanningskravet, og for å oppfylle dagens
pedagognorm, bør prioriteres. 

K o m i t e e n  mener nok voksne per barn er den
mest grunnleggende forutsetningen for at barn har

det bra i barnehagen. Hvis det ikke er nok voksne
som kan se hvert enkelt barn, trøste, gi kos, skifte
bleier, følge på toalettet, hjelpe med mat og drikke,
være med ut og leke, og å gå på tur, er ikke barneha-
gen et godt og trygt alternativ for barna.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet, viser til at regjeringen
vil innføre krav om grunnbemanning på én voksen
per tre småbarnsplasser og én voksen per seks stor-
barnsplasser.  

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  viser til at et mindretall i Barnehage-
lovutvalget mener et mer forsvarlig bemanningskrav
er én voksen per to barn under tre år og én voksen per
fem barn over tre år. D e t t e  m e d l e m  mener en be-
manningsnorm bør innføres med fremskyndet tids-
frist. D e t t e  m e d l e m  vil understreke at beregning
av grunnbemanning må ta utgangspunkt i ansatte
som faktisk er sammen med og har den praktiske om-
sorgen for barna. Det betyr for eksempel at man ikke
kan regne en styrer eller kjøkkenassistent, som ikke
har som primæroppgave å tilbringe tid sammen med
barna eller har den praktiske omsorgen for barna i
barnehagehverdagen, som en del av grunnbemannin-
gen. Den foreslåtte grunnbemanningen bør etter
d e t t e  m e d l e m s  syn også regnes som en mini-
mumsbemanning. D e t t e  m e d l e m  vil understreke
at stabilitet i bemanning er et avgjørende kvalitetskri-
terium. D e t t e  m e d l e m  mener det bør innføres
krav til vikarbruk ved sykefravær. Det må være et
krav at driften i hver enkelt barnehage til enhver tid
skal gjenspeile bemanningsnormen.

D e t t e  m e d l e m  fremmer på denne bakgrunn
følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen sikre at det innføres
et krav om grunnbemanning i barnehagen på minst
én voksen per tre småbarnsplasser (1:3) og minst én
voksen per seks storbarnsplasser (1:6) innen 2016.» 

2.5.2 Barnegruppe jf. meldingens kapittel 6.2

K o m i t e e n  viser til at regjeringen vurderer å
innføre bestemmelser i barnehageloven om at barn
har rett til å tilhøre en barnegruppe og barnegruppens
størrelse.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener det må være
opp til den enkelte barnehage å ha frihet til å avgjøre
dette, og at en slik bestemmelse vil ha betydelige
økonomiske konsekvenser. D i s s e  m e d l e m m e r
er derfor av den oppfatning at en ikke trenger en slik
vurdering på det nåværende tidspunkt.  
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K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet og Høyre, viser til at
gruppestørrelse er en sentral kvalitetsindikator som
legger premisser for barnehagens pedagogiske kvali-
tet. F l e r t a l l e t  viser til at kartlegginger utført de
siste årene viser at det er til dels store variasjoner i
gruppestørrelsene, samt at utviklingen over tid har
gått klart i retning av større barnegrupper. F l e r t a l -
l e t  viser til at Barnehagelovutvalget ser på denne ut-
viklingen med en viss bekymring, og på bakgrunn av
utviklingen har kommet frem til at det er behov for
bestemmelser om barnegruppenes størrelse og orga-
nisering.  

K o m i t e e n  viser til at hensynet til barnas behov
for et godt barnehagemiljø etter utvalgets vurdering
må veie tungt i vurderingen av barnegruppenes stør-
relse og sammensetning. K o m i t e e n  viser til at små
barn i mange barnehager i dag må forholde seg til
mange voksne. K o m i t e e n  mener stabilitet og små
grupper er viktig for kvaliteten. Barnegruppene bør
ikke være for store. Barna skal bli sett av de voksne,
og hverdagen for barna skal være stabil og trygg.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet og Høyre, støtter forsla-
gene om å vurdere å innføre en bestemmelse i loven
om at barnegruppens størrelse skal være forsvarlig
og at barn skal ha rett til å tilhøre en barnegruppe.
F l e r t a l l e t  vil peke på at forslaget er spesielt viktig
for de minste barna. 

2.6 Personalets kompetanse jf. meldingens 
kapittel 7

K o m i t e e n  mener personalets kompetanse er
svært avgjørende for en god og fremtidsrettet barne-
hage. Barnehagelæreren er, og skal fortsatt være,
grunnstammen i pedagogbemanningen i barnehagen,
men samtidig er det viktig å verdsette den kompetan-
sen som alle de som arbeider i barnehagene har, både
de ufaglærte og de fagutdannede. K o m i t e e n  er
derfor glad for at regjeringen fokuserer på viktighe-
ten av at alle ufaglærte assistenter skal få mulighet til
å få hevet sin kompetanse om barn og barnehage. En
bør heller ikke glemme viktigheten av at også per-
sonlig egnethet vektlegges ved rekrutering til barne-
hagesektoren, ikke bare et ensidig fokus på den for-
melle kompetansen til ansatte i barnehagene. 

K o m i t e e n  er enig i at det er behov for å stram-
me inn på dispensasjonsordningen fra utdannings-
kravene for pedagogiske ledere og styrere. Praktise-
ringen av ordningen slik den er i dag bidrar til å opp-
rettholde lav kompetanse i barnehagen og lav status
for barnehagelærerne. K o m i t e e n  er derfor glad for
at regjeringen vil vurdere å fjerne dagens mulighet til
å innvilge varig dispensasjon fra utdanningskravet.

Muligheten til midlertidig dispensasjon beholdes,
men k o m i t e e n  mener at eierne må dokumentere at
de jobber for å tiltrekke seg nødvendig kompetanse
for å kunne få midlertidig dispensasjon.

K o m i t e e n  viser til at mangelen på videre ut-
danningsmuligheter etter fagbrev bremser rekrutte-
ringen av nye lærlinger til barne- og ungdomsarbei-
derfaget, og mener at etablering av nye utdannings-
muligheter for fagarbeidere vil kunne bidra til at det
blir mer attraktivt å ta fagbrevet. K o m i t e e n  viser
videre til at regjeringen vil bidra til at det etableres et
fagskoletilbud rettet inn mot jobb i barnehage og sko-
le. K o m i t e e n  imøteser den nye barnehagelærerut-
danningen som innføres studieåret 2013/2014.

Den nye barnehagelærerutdanningen skal være
en integrert, profesjonsrettet og forskningsbasert ut-
danning med høy faglig kvalitet og sikre et forplik-
tende samspill mellom utdanningsinstitusjon og
praksisfelt. K o m i t e e n  er tilfreds med at regjerin-
gen vil legge fram en ny og helhetlig kompetanse-
strategi for perioden 2014–2020 for alle ansatte i bar-
nehagene. Strategien skal bidra til å rekruttere ansatte
med relevant kompetanse og til å heve kompetansen
til alle grupper ansatte som jobber i barnehagen. Et
viktig mål er at flere ansatte skal ha et minimum av
barnehagefaglig kompetanse. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet og Høyre, viser til at re-
gjeringen de siste årene har styrket innsatsen for kva-
litets- og kompetanseutvikling i barnehagene, og
f l e r t a l l e t  er tilfreds med at en rekke tiltak starter
opp i 2013, og at denne innsatsen vil fortsette. I til-
legg til individuelle tiltak inneholder den nye kompe-
tansestrategien barnehagebaserte kompetansehe-
vingstiltak som er rettet mot hele personalet. Gjen-
nom barnehagebaserte tiltak som har en forankring i
den pedagogiske ledelsen (pedagogisk leder og sty-
rer), legges det til rette for felles læring og faglig ut-
vikling for hele personalgruppen i barnehagen. 

K o m i t e e n  viser i denne sammenheng til at da-
gens barne- og ungdomsarbeiderutdanning er rettet
mot arbeid med barn og unge i alderen null til atten
år, og at Barnehagelovutvalget i NOU 2012:1 ba de-
partementet vurdere behovet for en mer spesialisert
fagarbeiderutdanning på videregående nivå rettet
mot barn i aldersgruppen null til seks år. K o m i t e -
e n  registrerer at regjeringens vurdering er at en mer
spesialisert utdanning vil få store rekrutteringspro-
blemer, og videre at regjeringen mener dette kan
svekke barnehagesektorens tilgang på fagarbeidere.
K o m i t e e n  viser samtidig til at det er gitt støtte til
utvikling av en nasjonal plan for en ny fagskole i
oppvekst, for å bygge opp et tilbud som er relevant
for barnehagenes og skolenes behov.  
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K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  vil i
denne sammenheng påpeke at NOKUT allerede i au-
gust 2011 godkjente en ny utdannelse som pedago-
gisk fagarbeider med kompetanse som kvalifiserer
for arbeid i barnehage, grunnskole og SFO. D i s s e
m e d l e m m e r  mener dette nye utdanningstilbudet
kan representere en verdifull berikelse og styrking av
arbeidet for å tilføre mer fagspesifikk kompetanse til
barnehagesektoren. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  viser til utredningen
som konkluderte med at praksis i barnehage alene
kan være tilstrekkelig for gjennomføring av opplæ-
ring og å gå opp i fagprøve i barne- og ungdomsar-
beiderfaget. D i s s e  m e d l e m m e r  mener også det
nå er tid for i større grad å åpne for å tillate annen pe-
dagogkompetanse inn i sektoren. Dette vil slik d i s -
s e  m e d l e m m e r  ser det berike barnehagene og bi-
dra til økt kvalitet og kompetanse. I tillegg vil det sik-
re bedre tilgang på relevant pedagogisk kompetanse.  

K o m i t e e n  er tilfreds med regjeringens økte
satsing på kompetanse i barnehagene og mener dette
arbeidet må videreføres med prioritering av de tilta-
kene som har vist seg å ha best effekt. K o m i t e e n
vil likevel vise til viktigheten av at kompetansemid-
lene kommer hele sektoren til gode, både kommuna-
le og private barnehager. 

K o m i t e e n  mener det er behov for å rekruttere
flere yrkesgrupper til barnehagene, og for at de ufag-
lærte assistentene får tilbud som kan styrke deres
kompetanse. K o m i t e e n  viser i den forbindelse til
at Stortinget har bevilget 20 mill. kroner til en ord-
ning øremerket assistenter, hvorav om lag 14 mill.
kroner vil bli brukt til å tilrettelegge for at flere assis-
tenter i barnehagen kan ta fagbrev gjennom praksis-
kandidatordningen og til å gi grunnkompetanse til
ufaglærte nyansatte i barnehagen. K o m i t e e n  viser
også til at andelen barne- og ungdomsarbeidere øker,
og at andelen har økt fra 10 til 14 pst. i perioden
2007–2012. K o m i t e e n  er glad for denne utviklin-
gen, og mener dette viktige arbeidet må fortsette.
K o m i t e e n  vil også oppfordre kommunene til å i
større grad ta inn lærlinger i barnehagene. K o m i t e -
e n  vil påpeke behovet for å rekruttere flere menn til
å jobbe i barnehagene, og mener dette arbeidet må in-
tensiveres. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  vi-
ser i denne sammenheng til at barnehagesektoren har
om lag 40 000 ufaglærte assistenter, og at den omtal-
te satsingen fra regjeringen på 20 mill. kroner, ifølge
departementets egne beregninger vil rekke til kom-
petansehevende tiltak for om lag 1 000 ufaglærte as-
sistenter. D i s s e  m e d l e m m e r  mener kvalitetshe-

ving i barnehagene må prioriteres, og viser til Høyres
alternative statsbudsjett som prioriterte en vesentlig
styrking av kvalitetsarbeidet utover regjeringens
budsjettforslag, ved å bevilge ytterligere 135 mill.
kroner til dette arbeidet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  forventet en vesentlig
mer offensiv satsing på kvalitetsheving i barnehage-
meldingen, og mener behovet for en helhetlig kom-
petansesatsing for alle ansatte burde stå mer sentralt.
D i s s e  m e d l e m m e r  finner det oppsiktsvekkende
at dette viktige emnet ikke er viet større oppmerk-
somhet i meldingen, og finner forslaget om å etablere
et kompetansesystem i barnehagesektoren som et
forsiktig skritt i riktig retning. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener at de ansatte og deres kompetanse er den
viktigste nøkkelen til gode og trygge barnehager, føl-
gelig er det vesentlig at barnehagene har kompetente
ansatte som kan gi omsorg og stimulere til lek og ut-
vikling. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at svært
mange kvalifiserte pedagoger velger å jobbe utenfor
barnehagen og at disse oppgir mangelen på fagmiljø,
som følge av at barnehagene har mange ufaglærte as-
sistenter, som en av grunnene til at de slutter i barne-
hagen. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det å heve
kompetansen for alle som jobber i barnehagen ved en
helhetlig kompetansestrategi, er svært viktig. Det vil
løfte barnehagen som en attraktiv arbeidsplass med
gode fagmiljøer, slik at pedagoger søker til barneha-
gen. D i s s e  m e d l e m m e r  mener dette arbeidet
bør starte med å få fjernet behovet for dispensasjo-
ner, heve assistentenes kompetanse, styrke arbeids-
plassbasert kompetanseheving for assistenter og sat-
se på arbeidsplassbasert barnehagelærerutdanning.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil peke på kompetanse-
hevingsstrategien for skoleverket «Kompetanse for
kvalitet», som gir lærere mulighet til å ta videreut-
danning, og skoleeiere mulighet til å prioritere vide-
reutdanning i forhold til kommunens/fylkeskommu-
nens kompetanseutviklingsbehov. Tilbudet er lands-
dekkende, og kostnadene deles mellom stat, kommu-
ne og den enkelte ansatte. D i s s e  m e d l e m m e r
mener strategien for videreutdanning av lærere kan
tjene til inspirasjon for en lignende strategi for barne-
hagene.  

I tillegg til en helhetlig kompetansestrategi for
alle ansatte i barnehagene vil k o m i t e e n  også påpe-
ke verdien av den realkompetansen som finnes i bar-
nehagene. K o m i t e e n  er opptatt av at barnehageei-
er tar aktivt del i kompetanseutviklingen, at verdien
av realkompetanse og annen relevant formalkompe-
tanse tas med i utviklingsarbeidet, og mener det vil
være positivt for kvaliteten i barnehagen om barne-
hageeier tilbyr utviklingsplaner for de ansatte.  
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K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  vil samtidig påpeke
at høy barnehagefaglig kompetanse i kommunen vil
styrke kompetanseutviklingsarbeidet til beste for
barn, foreldre og ansatte i kommunen, og vil peke på
verdien av gode kvalifiseringsordninger som kartleg-
ger og dokumenterer realkompetansen til de som ar-
beider i barnehagen. 

K o m i t e e n  vil vise til den nasjonale kartleggin-
gen av videreutdanningsbehov innen barnehagesek-
toren, som regjeringen fikk overlevert i 2012. I kart-
leggingen sier både eiere, styrere og ansatte i barne-
hager at de ønsker mer kunnskap om de nye utfor-
dringene i barnehagen. Dette gjelder bl.a. kunnskap
om barn med spesielle behov, kunnskap om flerkul-
turelle utfordringer og kunnskap om bruk av infor-
masjonsteknologi. Det er små forskjeller på kommu-
nale og private barnehager i undersøkelsen, men de
kommunalt ansatte uttrykker et større behov for mer
faglig kunnskap enn ansatte i private barnehager.
K o m i t e e n  vil i tillegg til de emnene som presente-
res i undersøkelsen understreke betydningen av at
alle ansatte i barnehagen får styrket kompetanse i å
fange opp barn som er utsatt for vold og overgrep.

K o m i t e e n  vil påpeke at den store veksten i
barnehagesektoren, og utviklingen mot større barne-
hageenheter, stiller stadig større krav til barnehagens
lederfunksjon. K o m i t e e n  vil bl.a. bemerke at stør-
re enheter og mer profesjonell drift gjør det stadig
viktigere at barnehagens styrer har nødvendig kom-
petanse i ledelse, økonomi og administrasjon. K o -
m i t e e n  vil derfor understreke betydningen av sta-
dig utvikling av kravene til kompetanse hos barneha-
geansatte med lederfunksjoner.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener ledelse som
fag bør styrkes i førskolelærerutdanningen, og at det
med fordel kan utvikles flere mastere med fokus på
ledelse, spesialisering på små og store barn og andre
behov i sektoren.  

K o m i t e e n  mener det er positivt at den store
veksten i barnehagesektoren har økt fokuset på før-
skolelærerutdanningen. K o m i t e e n  har merket seg
at NOKUT i sin evaluering av førskolelærerutdan-
ningen i 2010 påviste store mangler og ulikheter i
kvaliteten på tilbudet.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  legger til grunn at re-
gjeringen har tatt hensyn til disse resultatene i utar-
beidelsen av forskrift til ny rammeplan for førskole-
lærerutdanning som ble fremlagt i juni 2012, og skal
tre i kraft fra studieåret 2013/14. D i s s e  m e d l e m -
m e r  vil i denne sammenheng påpeke behovet for økt

kompetanse om de yngste barna både i den ordinære
førskolelærerutdanningen og i etter- og videreutdan-
ningen, og behovet for at den delen av førskolelærer-
utdanningen som handler om å fange opp utsatte
barn, styrkes. D i s s e  m e d l e m m e r  mener også at
barnehagene i større grad bør anerkjenne bruken av
variert pedagogisk kompetanse der dette kan bidra til
å styrke mangfoldet i personalsammensetningen eller
utfylle barnehagens samlede kompetanse. 

2.7 Barnehagens innhold jf. meldingens 
kapittel 8

K o m i t e e n  viser til at den norske barnehagetra-
disjonen tar utgangspunktet i et helhetlig syn på bar-
net, der begrep som omsorg, lek, læring og utdanning
er sentrale. Dette er begrep som understreker de ver-
dier vi legger i våre mål for barnehagen og noe som
også bør være sentralt for innholdet i fremtidens bar-
nehage. K o m i t e e n  mener leken er grunnmuren i
barns læring og utvikling, og er glad for at regjerin-
gen slår fast at leken fortsatt skal ha en sentral plass i
barnehagen. For mye organisering og tilrettelegging
kan gi barna for lite rom og tid til å utforske verden.
K o m i t e e n  er også opptatt av å sikre at alle barn
blir sett og fulgt opp slik at innholdet i barnehagen
støtter hvert enkelt barns utvikling. 

K o m i t e e n  registrerer at regjeringen, for å sik-
re at barnehagens formål gjenspeiles i barnehagen og
at rammeplanen samsvarer med behovene i sektoren,
mener det nå er nødvendig å revidere forskrift om
rammeplan for barnehagens innhold og oppgaver.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
met fra Kristelig Folkeparti, støtter dette, men vil på-
peke at det i dette arbeidet er viktig å sikre at barne-
hagens særpreg ivaretas. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  kan ikke se behovet
for en full gjennomgang nå, og mener barnehagene
heller må få ro til å arbeide med implementering av
den planen som allerede er gjeldende.  

K o m i t e e n  vil likevel påpeke at de yngste bar-
na utgjør en stadig større andel av barn i barnehagen,
og at dagens rammeplan i stor grad er tilpasset de
større barna. K o m i t e e n  vil derfor peke på at ram-
meplanen må reflektere denne utviklingen. 

K o m i t e e n  vil peke på at antallet barn i barne-
hagen yngre enn tre år har økt betydelig de siste åre-
ne. Fram til de siste årene har disse barna utgjort en
mindre del av barnehagebarna, men nå er også de
fleste barna i denne aldersgruppen i barnehagen. 

K o m i t e e n  viser til at Barnehagelovutvalget
peker på at de yngste barna har et større omsorgsbe-
hov og vil kreve mer tid sammen med voksne enn de
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større barna. Småbarnas kommunikasjon og om-
gangsformer stiller store krav til de voksne i barneha-
gen. Utvalget viser videre til at flertallet av barn i
norske barnehager fram til de senere årene har vært
over tre år, noe som trolig har preget både barneha-
gens innhold og førskolelærernes fokus. 

K o m i t e e n  viser til at utvalget slår fast at NO-
KUTs evaluering av førskolelærerutdanningen – der
det pekes på at kunnskap om de yngste barna mange
steder er svært dårlig ivaretatt – kan tyde på at dette
fremdeles gjelder. Utvalget mener den økende ande-
len småbarn bør følges opp med større oppmerksom-
het om barnas kroppslige uttrykk, sosiale samværs-
former og meningsskaping, både i teori og praksis.

K o m i t e e n  viser til at Barnehagelovutvalget
viser til forskning som peker på at tidlig ikke-forel-
drebasert heldagsbasert tilsyn/omsorg kan innebære
en risiko med hensyn til utvikling av aggresjon og
problematferd. Risikoen synes særlig knyttet opp
mot omsorgstilbud av lav kvalitet, og start i ikke-for-
eldrebasert tilsyn i løpet av første leveår heller enn
senere. For å sikre barnas utvikling vurderes det der-
for som helt sentralt å ha barnehager med høy kvali-
tet. Utvalget peker på at nyere forskningsoversikter
viser at i barnehagetilbud med høy kvalitet er fakto-
rer som voksentetthet, personalets kompetanse og
barnegruppens størrelse meget viktige.

K o m i t e e n  viser videre til at tilknytningspro-
blematikk har vært et tema i forbindelse med de yng-
stes barnehageopphold. Barnehagelovutvalget viser
til at det tidligere ble antatt at små barn bare kunne
knytte seg til én person, men at det etter hvert har blitt
klart at dette kan gjelde flere personer som står barnet
nær. Utvalget viser til forskning som dokumenterer
at små barn knytter seg til personer som gir dem fy-
sisk og emosjonell omsorg, er rimelig stabilt til stede
i deres liv og er villige til å inngå i en nær og positiv
relasjon til dem. Å ha en tilknytningsperson tilgjen-
gelig kan sees som et basisbehov hos barn som er
rundt ett år. Det vises videre til forskning som peker
på at det derfor er viktig for et lite barn å ha minst én
trygg tilknytningsrelasjon, enten det er hjemme eller
i barnehagen, men aller helst begge steder. For de al-
ler fleste barna blir ikke tilknytningen mellom foreld-
re og barn negativt påvirket av at de er i barnehagen.
Utvalget viser videre til at forskning har vist at mu-
lighetene for at de yngste barna skal kunne etablere
en god relasjon til personalet er relatert til antall barn
per ansatt. De viser til forskning som dokumenterer
at småbarn kan danne positive relasjoner til barneha-
geansatte, og at dette fremmes av sensitive omsorgs-
givere i små grupper av barn, uten for mye skifte av
omsorgsgivere. Stabilitet i personalgruppen synes å
samvariere med mer lyttende samspill/interaksjoner
med barna. Utvalget peker på at det oppsummert kan
vises til at nyere forskningsoversikter over hva som

er viktige kvalitative faktorer i barnehagetilbud for
små barn, fremhever følgende: 1) tilstrekkelig antall
personale, utdannet personale, små barnegrupper, og
adekvate og velutsyrte lekerom og uteområder; og 2)
samhandling mellom barn og voksne preget av om-
sorg, lek og god stimulering av barnas læring. K o -
m i t e e n  mener denne kunnskapen må følges opp
med tiltak som sikrer et godt og trygt barnehagetil-
bud for de yngste barna. 

2.7.1 Planlegging, vurdering og dokumentasjon 
jf. meldingens kapittel 8.6

K o m i t e e n  er klar over at dokumentasjon og
vurderinger er viktig og nødvendig verktøy i barne-
hagens arbeid for tidlig innsats og for å kunne gi like
muligheter til alle barn. K o m i t e e n  er likevel opp-
tatt av at regjeringens forslag om ny lovhjemmel for
barnehagens arbeid med dokumentasjon og vurde-
ring ikke må føre til at mer tid nå må brukes på intern
dokumentasjon og rapportering, på bekostning av
ressurser som brukes sammen med barna i den
enkelte barnehage. 

K o m i t e e n  mener det er avgjørende for kvalite-
ten i barnehagen at de ansatte bruker mye tid på bar-
na.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
ønsker ikke en utvikling der krav til dokumentasjon
og språkkartlegging leder barnehagen i skolefaglig
retning, istedenfor å styrke barnehagen som arena for
læring gjennom lek. 

2.7.2 Styrke barnehagens arbeid med barns 
språk jf. meldingens kapittel 8.8

K o m i t e e n  viser til debatten under behandlin-
gen av St.meld.nr. 41 (2008–2009) Kvalitet i barne-
hagene om at alle barnehager skal gi tilbud om
språkkartlegging ved treårsalder. K o m i t e e n  er
kjent med at det i barnehagene arbeides aktivt med
språk og barns språktilegnelse, og viser til at mye av
den grunnleggende språkutviklingen skjer i barneha-
gen. K o m i t e e n  er derfor tilfreds med at regjerin-
gen nå legger til rette for kartlegging ved behov, og
viser til at forslaget fra regjeringen innebærer at
språkkartleggingen utføres når barnehagen eller for-
eldrene mener det er grunn til å vurdere barns språk-
utvikling nærmere. Med dette forslaget får foreldrene
en mulighet, men ingen plikt til å ta imot slik kart-
legging. I tillegg mener k o m i t e e n  at dette forsla-
get sikrer at oppmerksomheten og ressursene rettes
mot de barna som virkelig har et behov for særskilt
språkinnsats og oppfølging.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet, viser til at Norge gjen-
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nom ILO-konvensjonen har anerkjent samene som
urbefolkning. Norge har derfor en særlig forpliktelse
til å ivareta samiske barns og foreldres interesser. Å
legge til rette for samiske barnehagetilbud der samisk
språk og kultur står svakt, er særlig nødvendig. Til
tross for stor økning i barnehageplasser de senere
årene har ikke antallet samiske barnehager / barne-
hager med samiske avdelinger økt tilsvarende. Da-
gens lovgivning gir samiske barn i samiske distrikt
rett til barnehagetilbud som bygger på samisk språk
og kultur. I øvrige kommuner skal forholdene legges
til rette for at samiske barn kan sikre og utvikle sitt
språk og sin kultur. Barnehageeiere og barnehage-
myndighet har et klart ansvar for å oppfylle lov og
rammeplan slik at samiske barn får det barnehagetil-
budet de har krav på. 

2.8 Barnehagens samarbeid med foreldre 
jf. meldingens kapittel 9

K o m i t e e n  mener en av suksessfaktorene for å
lykkes med en god barnehage er at barnehagen har et
godt samarbeid med foreldrene. Foreldrene er en vik-
tig samarbeidspart i utviklingen av barnehagens kva-
litet og innhold. Barnehagens personale og foreldre-
ne har et felles ansvar for barnas trivsel og utvikling
i barnehagen. K o m i t e e n  har merket seg at foreldre
generelt er meget fornøyde med norske barnehager,
men viser til at flere undersøkelser den siste tiden har
vist at foreldre med barn i private barnehager er noe
mer fornøyde enn foreldre med barn i kommunale
barnehager. K o m i t e e n  viser til at regjeringen selv
skriver i meldingens pkt. 9.2: 

«Departementet har merket seg at foreldresamar-
beidet har bedret seg merkbart de senere årene, men
tilbakemeldinger fra foreldrene viser at det er rom for
ytterligere forbedringer.»  

K o m i t e e n  mener at arbeidet med styrking av
foreldresamarbeidet må fortsette, men ser helt klart
at dette er avhengig av barnehagens ressurser. K o -
m i t e e n  mener derfor dette arbeidet må prioriteres.

K o m i t e e n  vil understreke at det har stor be-
tydning hvordan tilvenningen ved barnehagestart
gjennomføres. Det er viktig at et lite barn rekker å
knytte seg til den eller de som skal passe det i forel-
drenes sted før foreldrene slutter å være sammen med
det i barnehagen. Slik vil tilvenningsperioden være
svært sentral for barnas opplevelse av trygghet i bar-
nehagen. God tid til barnehagetilvenning vil også
kunne være en beskyttelse mot utrygg tilknytning.
Oppstarten i barnehagen bør derfor gjøres så enkel og
trygg som mulig for barnet. Barnehagelovutvalget
peker på forskning som har vist hvor viktig det er at
personalet tar seg god tid når et barn begynner i bar-
nehagen, til å snakke med foreldrene både om hva
barnet trenger fra foreldrene og personalet og hva

foreldrene tenker om bringe- og hentesituasjonen. På
denne måten kan man i fellesskap finne gode løsnin-
ger som fungerer for alle parter. Det å skilles fra for-
eldrene i starten av et barnehageopphold kan opple-
ves som stressende for barnet, og gode rutiner der
foreldre hjelper barnet til å føle seg trygg i barneha-
gen, er svært viktig.  

K o m i t e e n  mener det er behov for gode tilven-
ningsrutiner for barn og foreldre.  

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  mener det bør vurderes å innføre ny
praksis der retten til fri fra jobb i forbindelse med
barnehagestart forlenges til to uker i stedet for tre da-
ger, og der barnet skal kunne møtes av en og samme
person hver dag i de første ukene.

D e t t e  m e d l e m  fremmer på denne bakgrunn
følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen vurdere å utvide ret-
ten til fri fra jobb i forbindelse med barnehagestart
fra tre dager til to uker.» 

K o m i t e e n  vil påpeke at et godt samarbeid
mellom barnehage og foreldre kjennetegnes av dia-
log og forståelse, og at et godt foreldresamarbeid er
særlig viktig der det er behov for å sette inn tiltak for
barn som trenger særskilt hjelp. K o m i t e e n  har
merket seg at regjeringen i St.meld. nr. 41 (2008–
2009) Kvalitet i barnehagen ville oppfordre kommu-
ner om å etablere kommunale foreldreutvalg. Ifølge
informasjon fra Foreldreutvalget for barnehager
(FUB) er det i 2013 om lag 40 norske kommuner som
har innført kommunalt foreldreutvalg. K o m i t e e n
vil påpeke at egne foreldreutvalg som er felles for
alle kommunens barnehager kan bidra til å fremme
dialog og samarbeid også mellom foreldre og kom-
munen som barnehagemyndighet, og bidra til forbe-
dring av samarbeidet mellom kommunen, kommu-
nens barnehager og foreldrene. K o m i t e e n  vil un-
derstreke at det er opp til de lokale folkevalgte i den
enkelte kommune å ta stilling til dette spørsmålet.

K o m i t e e n  vil også fremheve at moderne infor-
masjonsteknologi gir nye og positive muligheter for
samhandling og informasjonsutveksling mellom bar-
nehage og foreldre. K o m i t e e n  vil samtidig påpeke
at digital kompetanse er blitt basiskunnskap i dagens
samfunn, og at det er vesentlig for barn å ha et natur-
lig forhold til bruk av digitale verktøy. K o m i t e e n
ser at mange barnehager allerede har tatt i bruk de
mulighetene digitale verktøy gir, og finner det posi-
tivt at flere barnehager legger til rette for å bruke de
ulike mulighetene som finnes for å bruke digitale
verktøy både i samhandling med foreldre og i de uli-
ke delene av barnehagehverdagen. 
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2.9 Enkeltbarnet i fellesskapet – samarbeid til 
barnets beste jf. meldingens kapittel 10

K o m i t e e n  viser til at i barnehagen er hvert en-
kelt barn en viktig del av et større felleskap.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
mene fra Fremskrittspartiet og Høyre, viser til at un-
dersøkelser om det fysiske og psykososiale miljøet
bekrefter at dette er sentrale faktorer for barnehagen
og barnas trivsel. 

K o m i t e e n  mener derfor det er riktig å innføre
en bestemmelse i barnehageloven om at barnets beste
skal være et grunnleggende hensyn, jf. kapittel 5.

K o m i t e e n  er av den oppfatning at alle barn i
barnehager har rett til et godt fysisk og psykososialt
miljø som fremmer helse, trivsel og barnas leke-, om-
sorgs- og læringsmiljø. Alle barn har rett til et barne-
hagemiljø som er tilpasset den enkeltes behov, og
dersom barnehagen blir klar over sider ved barneha-
gemiljøet som kan ha negativ virkning for barnas hel-
se og sikkerhet, må foreldrene snarest mulig varsles.
K o m i t e e n  er derfor glad for at det i barnehagelo-
ven nedfelles en tydelig plikt for barnehageeiere til å
sørge for et godt barnehagemiljø.

K o m i t e e n  støtter regjeringens mål om nullto-
leranse når det gjelder mobbing. En tydeligere regu-
lering av psykososialt miljø i barnehageloven vil
kunne styrke barnehagenes ansvar for å arbeide fore-
byggende med å fremme et trygt og inkluderende fel-
lesskap, og ikke minst styrke ansvaret for å oppdage
og stoppe mobbing i barnehagen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  viser til at barn er en
brukergruppe som ikke på egen hånd kan utøve bru-
kerinnflytelse i vanlig forstand. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det er imidler-
tid ikke uproblematisk å innføre en slik bestemmelse,
uten videre. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at be-
grepet «barnets beste» mangler et konkret og juridisk
innhold i stortingsmeldingen, og mener derfor at re-
gjeringen må vise hva dette begrepet faktisk betyr for
barnas rettigheter før det har noen hensikt å ta inn en
slik bestemmelse i loven. «En eventuell styrking og
klargjøring av det nasjonale regelverket om barnets
beste harmonerer med Norges folkerettslige forplik-
telser» heter det, men slik d i s s e  m e d l e m m e r
vurderer saken konkretiserer ikke dette i noen særlig
grad hva som ligger i begrepet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  mener stortingsmeldingen må følges
opp med forslag til lovendringer som sikrer min-
stestandarder for bemanning og areal. 

2.9.1 Spesialpedagogisk hjelp og PP-tjeneste 
jf. meldingens kapittel 10.2

K o m i t e e n  viser til at barn med nedsatt funk-
sjonsevne kan ha behov for særlig tilrettelegging av
barnehagetilbudet. K o m i t e e n  er derfor glad for at
førskolebarns rett til spesialpedagogisk hjelp (opplæ-
ringsloven § 5-7) flyttes over til barnehageloven. 

I tillegg mener k o m i t e e n  at det må legges stor
vekt på foreldrenes/barnets syn ved utforming av til-
bud om spesialpedagogisk hjelp.

K o m i t e e n  er også positiv til at regjeringen
foreslår å lovfeste at PP-tjenesten har et ansvar for å
veilede barnehagene. K o m i t e e n  mener at PPTs
sakkyndige vurdering fortsatt må gjøres ut fra bar-
nets behov, som i dag er gjeldende rett, og ikke ses i
relasjon til barnehagens miljø, kompetansesammen-
setning og mulighet til tilrettelegging. K o m i t e e n
registrerer at en del kommuner i enkeltsaker reduse-
rer eller avslår spesialpedagogisk hjelp med den be-
grunnelsen at barnehagen kan gi hjelp innenfor det
ordinære barnehagetilbudet. K o m i t e e n  er opptatt
av at fylkesmannen følger opp dette i sin klagebe-
handling, og gjennom veiledning av regelverket
overfor kommunene.

K o m i t e e n  er også opptatt av at organisering i
den enkelte kommune og kommunal finansierings-
ordning ikke må ha negativ betydning for barns ret-
tigheter. 

K o m i t e e n  mener at dersom et barn med ved-
tak om rett til spesialpedagogisk hjelp i en kommune
flytter til en annen, bør barnet ha rett til spesialpeda-
gogisk hjelp etter vedtaket fra fraflyttingskommunen
så lenge det ikke er fattet nytt vedtak i tilflyttings-
kommunen. K o m i t e e n  mener disse spørsmål bør
drøftes nærmere i det kommende lovarbeidet, og
imøteser regjeringens vurderinger om hvordan barn
med rett til spesialpedagogisk hjelp kan sikres nød-
vendig hjelp i den perioden tilflytningskommunen
ikke har fattet eget vedtak etter opplæringsloven § 5-
7.

K o m i t e e n  viser til at regjeringen i meldingen
foreslår at PP-tjenesten skal få et lovfestet ansvar for
å veilede kommunene, og vil understreke betydnin-
gen av at PP-tjenesten ber om bistand fra Statped i
vurderingen når PP-tjenesten ikke har tilstrekkelig
kompetanse. K o m i t e e n  vil påpeke at barn har rett
til spesialpedagogisk hjelp uavhengig av om de går i
barnehage eller ikke. K o m i t e e n  ber regjeringen
følge utviklingen, og vurdere oppfølging i forbindel-
se med det varslede lovarbeidet. 

2.9.2 Tilbudet til barn med særskilte behov 
jf. meldingens kapittel 10.3

K o m i t e e n  viser til at enkelte barn trenger sær-
skilt tilrettelegging i barnehagen. En slik tilretteleg-
ging vil ofte medføre ekstrakostnader for barnehage-
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eier. K o m i t e e n  viser til at det er viktig å følge med
på om alle barn med særskilte behov får et godt bar-
nehagetilbud også etter at rammefinansieringen tråd-
te i kraft. Statistikken om barn med særskilte behov
er ikke tilpasset endringene etter innlemmingen av
det øremerkede tilskuddet til barn med nedsatt funk-
sjonsevne. K o m i t e e n  viser til at regjeringen derfor
vil vurdere muligheten for å utvikle statistikken på
dette området, slik at det blir mulig å følge med på
om barn med særskilte behov får et godt tilrettelagt
barnehagetilbud. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  viser til at enkelte barnehager opplever at
kommunen har redusert/avslått søknader om ressur-
ser til barn med nedsatt funksjonsevne i større grad
etter at tilskuddet til barn med nedsatt funksjonsevne
ble innlemmet i rammetilskuddet. D i s s e  m e d -
l e m m e r  ser alvorlig på dette, og ber regjeringen
påse at kommunene etter søknad fra barnehagen fat-
ter vedtak om tilskudd til særlig tilrettelegging for
barn med nedsatt funksjonsevne.  

2.9.3 Tverretatlig samarbeid til barnets beste 
jf. meldingens kapittel 10.4 

K o m i t e e n  mener det er viktig å ha fokus på le-
delse i barnehager.

K o m i t e e n  mener videre det er viktig at kom-
munene ser barnehagens rolle og potensial som en
del av kommunenes ansvar for god oppvekstpolitikk.
K o m i t e e n  mener det er viktig å styrke samarbei-
det mellom hjem og barnehage slik at foreldre gis økt
innflytelse og reell medvirkning i barnehagen, samt
at man styrker samarbeidet med andre aktører som
eksterne fagfolk, barnevern, helsepersonell og frivil-
ligheten. K o m i t e e n  mener det er viktig med et
godt samarbeid mellom barnehagene og barnevernet.
Et godt samarbeid mellom barnevernstjenesten og de
virksomhetene som møter barn og unge i det daglige,
er en forutsetning for tidlig innsats. K o m i t e e n  vil
vise til at andelen barnevernssaker for barn i alderen
1–5 år meldt av barnehagen har økt de senere årene.
I 2007 meldte barnehagene 8 pst. av de undersøkel-
sessakene barnevernet startet for denne aldersgrup-
pen. I 2011 var andelen steget til 13 pst. K o m i t e e n
vil videre vise til regjeringens arbeid med å styrke
barnehagenes, samt helsestasjonene og skolenes

kunnskap om barnevernet, blant annet hvordan man
kan oppdage barna som trenger hjelp og når det er
nødvendig å melde bekymring.

K o m i t e e n  viser til veilederen om å styrke
samarbeidet mellom barnehage og barnevern som re-
gjeringen ga ut i 2009. K o m i t e e n  anerkjenner vei-
lederen som et godt og viktig tiltak, og understreker
betydningen av at dette viktige arbeidet blir fulgt opp
tett.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  fin-
ner det meget positivt at en del kommuner har tatt tak
i dette viktige området, og viser til den etablerte
Oslo-standarden om forpliktende samarbeidsavtaler
mellom barnevern og barnehage som et godt eksem-
pel. D i s s e  m e d l e m m e r  vil videre vise til hånd-
bøkene i tverrfaglig samarbeid for barn og unge, som
Harstad kommune og Bydel Grünerløkka i Oslo
kommune har utarbeidet, som gode eksempler på
tverrfaglig samarbeid. 

2.10 Økonomiske og administrative 
konsekvenser jf. meldingens kapittel 11

K o m i t e e n  viser til at både norsk og internasjo-
nal forskning viser at barnehager med høy kvalitet
virker positivt på barns utvikling. Investering i gode
barnehager gir høy avkastning både for barn og sam-
funnet, og er dermed en av de viktigste investeringe-
ne en kan gjøre for fremtiden.  

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlem-
met fra Kristelig Folkeparti, mener at barnehager gir
en samfunnsøkonomisk gevinst, blant annet som føl-
ge av positive effekter på barns utdanningsnivå og ar-
beidsmarkedstilknytning i voksen alder. Samtidig re-
duseres offentlige utgifter knyttet til spesialundervis-
ning, trygdeutbetalinger, kriminalitet og helseutgif-
ter. Særlig for barn fra vanskeligstilte familier kan en
god barnehage gjøre en forskjell.  

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  er også bekymret
over meldingens mangel på klarere mål og innfa-
singsplaner for de tiltak som antydes. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at regjeringen selv sier at det må
tas forbehold om at endringene kan bli aktuelle å
gjennomføre når det er budsjettmessig dekning for
den.  
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3. Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet, Høyre og Kristelig 
Folkeparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen i forbindelse med
statsbudsjettet for 2014 om å fremme forslag om 100
pst. likebehandling av kommunale og ikke-kommu-
nale barnehager. 

Forslag 2
Stortinget ber regjeringen, etter prinsippet om at

alle like tilbud til barn skal gi rett til like tilskudd,
kartlegge omfanget av de problemene private barne-
hager og kommunale barnehagemyndighet erfarer
med dagens regelverk for barnehagefinansiering,
foreta en gjennomgang og forenkling av regelverket
for å avhjelpe disse problemene, og komme tilbake
til Stortinget med en egen sak om dette. 

Forslag fra Fremskrittspartiet og Høyre:
Forslag 3

Stortinget ber regjeringen ta initiativ til at det ut-
arbeides felles nasjonale indikatorer for målbar kva-
litet i barnehagene, og at det legges til rette for at
mest mulig tilgjengelig informasjon om barnehagen
på egnet måte gjøres åpent tilgjengelig i en nettbasert
kvalitetsportal. 

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen fremme sak om å opp-

rette et uavhengig tilsyn for barnehagene. 

Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 5

Stortinget ber regjeringen i forbindelse med
statsbudsjettet for 2014 legge frem forslag om be-
hovsstyrt statlig finansiering av barnehagesektoren,
basert på antall barn og antall timer i den enkelte bar-
nehage. 

Forslag fra Høyre og Kristelig Folkeparti:
Forslag 6

Stortinget ber regjeringen sørge for at inntekts-
graderingen av barnehagenes foreldrebetaling får
bedre sosial profil, slik at flere familier med lav inn-
tekt får lavere barnehagepriser. Regjeringen bes
komme tilbake til Stortinget på egnet måte. 

Forslag fra Kristelig Folkeparti:
Forslag 7

Stortinget ber regjeringen legge fram forslag om
maksimal oppholdstid i barnehager på 47,5 timer per
uke. 

Forslag 8
Stortinget ber regjeringen sikre at det innføres et

krav om grunnbemanning i barnehagen på minst én
voksen per tre småbarnsplasser (1:3) og minst én
voksen per seks storbarnsplasser (1:6) innen 2016. 

Forslag 9
Stortinget ber regjeringen vurdere å utvide retten

til fri fra jobb i forbindelse med barnehagestart fra tre
dager til to uker. 

4. Komiteens tilråding
Komiteens tilråding er fremmet av en samlet ko-

mité. 

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, vi-
ser til meldingen og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Meld. St. 24 (2012–2013) – om framtidens bar-
nehage – vedlegges protokollen. 

Oslo, i familie- og kulturkomiteen, den 28. mai 2013

Gunn Karin Gjul Solveig Horne
leder ordfører
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